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Fr. Abbot reported N.E. Health Board Social Welfare Official had not as yet approached him
for interview. Fr. Gerard said it was important to obtain solicitor's advice on this matter also.

Father Abbot said he felt no personal guilt on Father Brendan Smyth’s (Fr. Brendan Smyth)
case. He said that over the years he had spoken many times to Fr. Brendan Smyth, made
recommendations to him, warned him. At one time, some years ago, he had contemplated
withdrawing car from Fr. Brendan Smyth, but in this he was not supported by Abbot’s
Council.

FBS 52 said that events since December last had caused him much unease

and regret. Even though he had known Fr. Brendan for about 50 years, he had never
realized that he had an addiction. He had thought that it was in particular times of depression
that Fr. Brendan Smyth acted in wrongful way. He said that only in the last few months had
he come to realise the extent of the injustice done to young persons by this behavior. He
said he would like to apologise to Abbot's Council that on occasion of Prior

seeking way to bebar Fr. Brendan Smyth from going to West Belfast, he had not been more
cooperative. He saw his error now in being over considerate to Fr. Brendan Smyth.

On Fr. Brendan Smyth’s curriculum vitae Fr. Gerard submitted reports received:
Abbot General ... had advised against ordination of Brendan Smyth.

Father Cross, Manchester, had voiced his opinion that B.G.S. was unsuitable for priesthood.

Abbot’s Council members are to participate in Seminar on Pedoihilia on Apr. 18", Bl

MINUTES OF ABBOT'S COUNCIL MEETING 20 APRIL 1994
Present: Fathers Abbott, Prior, Sub Prior and FBS 52
Single agenda item: Moral and public predicament of Kilnacrott priest confrere.

Fr Gerard informed Council arrangements had been made for Fr Brendan Smyth’s return to
Ireland, to face court Trial in Belfast.

Council forthwith approved detailed arrangements for Fr Brendan being...in on return by
ship, and his being accompanied for remaining journey. Council also undertook to facilitate
and accommodate Paraclete Father, * coming to lreland to offer his

services for Court Trial.

MINUTES OF ABBOT'S COUNCIL MEETING 23 APRIL 1994

1

MHC-11600126-2
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Father Gerard said that if in briefing Abbot Mackin on developments of the Fr._ Brendan
Smyth case, he had gone ultra vires, he was prepared to accept responsibility.
submitted that undertakings of Council members that he supervised, were pursued, in effort
to cope with developments arising in different areas. The Fr. Brendan Smyth case was
wholly new in his experience, and most testing.

said he could not but admire Fr. Gerard's undertakings to rise to emergencies as
they occurred. He said that Kilnacrott community had had traumatic experiences in the last
four months. Father Abbot said it had been his approach that where he found confreres able
and willing to take on responsibilities, he allowed then have their way: If no one had offered
to act, he would have intervened.

Father Abbot now submitted on his own role as follows.

He did not see why he should be made the bearer of responsibility in respect of the Father
Brendan Smyth case. He had taken care and trouble over the welfare of this confrere, at
times obtaining for him specialists' attention. He had sought to debar to Fr. Brendan Smyth
use of a car but had not obtained support of Abbot's Council for this measure.

He did not think it just that an intervention should, come from Abbot Mackin in respect of his
resignation. As regards his retirement from-office, that was a different matter that he would
be prepared to consider at another time.

sai
in the Fr. Brendan Smyth case he would be prepared to resign as Prior.

Council members without exception showed respect for Father Abbot's decision in his own
case.

It was agreed that Abbot's Council Secretary respond to Abbot Mackin’s letter outlining
Abbot Smith’s response and reasons given.

1R Any Other Business

Fr Gerard reported FR. BRENDAN SMYTH is receiving professional help, counselling, to
help him cope with his present situation | llsuocested Father Brendan might also be
assisted by non-professional help, in a spiritual and pastoral way.

Father Gerard asked if Abbey priests would consider following a low profile at present time
and not involve themselves publicly in contentious issues. Fr. Bernard said this could be a
real sacrifice at times.ﬂsaid he was prepared to respect the reflection behind this
appeal.

MINUTES OF ABBOT'S COUNCIL MEETING 31 May 1994
Present: Fathers Abbott, Prior, Sub Prior, Mannion and [s=iS Ry

Psychiatrist Dr. Patrick Walsh reports Fr. Brendan is at present prepared to accept
counseling, but not to undergo course of treatment.

It is reported DPP is considering deferring Court Trial indefinitely. In the event of Trial taking

25
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. Kilnacrott,
Ballyjamesduff
Co. Cavan.
Ireland.
Tel. (049) 44416
Fax (049) 44909

26th September 1994

Chris Moore; Esg.,

Dear Mr. Moore, <u7m/JOdV44L§+)

I refer to your letters, visits and telephone calls to the
monastery over the past four months. I have given much »
thought to your letter of May 20th. 1In an effort to respond
to your questions I have reviewed Fr. Smyth's history,
conferred with the members of our community and sought the
advice of professional people who have studied paedophilia.

As Fr. Smyth's religious superior at Holy Trinity abbey

i Holy Trinity Abbey

since 1969, I acknowledge that I have made many errors in

dealing with his wrongdoing. As a community we have also
erred and failed in our pastoral response to those who have
guffered. At the time of Fr. Smyth's conviction we publicly

3 2. L

o

It is now clear that Fr. sSmyth should never have had access
to children. When he comes out of jail, we as a community
are determined to ensure that Fr. Smyth has available to him
such treatment as is advised. In addition, we are
especially alert to the need to do all in our power to
ensure that he has no further access to children.

Fr. Smyth has been a member of the Norbertine Community
since 1945. WNotwithstanding the absence of records I
believe that his problem with children surfaced early in his
religious life. In those years frequent reassignment was
often the way church authorities handled priest paedophiles
and other problem priests. Fr. Smyth was reassigned every
few years or so in an effort to keep him from forming
attachments to families and their children. We now see how
inadequate this approach actually was.

In 1968 we sought treatment for Fr. Smyth at Purdysburn
Hospital in Belfast where aversion techniques were used. At
that time psychiatrists believed that this was the
appropriate treatment for his disorder. In time it became
apparent that it was not effective in this case. 1In 1973
Fr. Smyth was again sent for treatment, this time at BSt.

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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Patrick's psychiatric Hospital in Dublin. In 1974 Fr. Smyth
was -institutionalised for a time at Stroud in
Gloucestershire. In 1989 he was referred by the community
“for further treatment by a Consultant Psychologist in
Dublin. Pr. Suyth attended him on a regular basis until
late last year. From his history you see that we sought
expert 1ntervent10n and treatment for Fr. Smyth.

Fr. Smyth s behaV1our has perplexed and troubled our
community over many years. We always hoped that a
combination of treatment; Fr. Smyth's intelligence and the
grace of God would enable Fr. Smyth to overcome his
disorder. We did not adeguately understand the compulsive
nature of his disorder or the serious and enduring damage
which his behaviour could cause.

Fr. Brendan Smyth was born and reared in West Belfast and
. had many friends there. We are aware of one occasion only
on which he was there in a pastoral capacity. To the best

of our knowledge, he was not on any pastoral ministry or on

business connected with the community on any occasion when
wrongdoing occured.

On two occasions Fr. Smyth was sent on temporary assignment

to do parish work in America. On neither occasion was the

Bishop of the Diocese to which he was sent notified of his
Zoraiiimno —propensity-to -molest-children« - On -bothoccasions: Frﬁ~Smyth-wyw~*~—~

offended against young parlshloners. I acknowledge that I,.
as his religious superior, committed a grave error in 2
sending Fr. Smyth abroad without warning the Bishop to whom
I sent him.

I have recently learned that between 1992 and 1993 Fr. Smyth
paid substantial sums of money in response to a complalnt
made directly to him by the family of a young person in
America. ‘The community had no krowledge of this complaint
until recently and did not make or authorise the payments or
know anything about them.

The communlty has paid no money to any person arlslng out of
- Pr. Smyth's offending.

In 1989 I received complaints from a family about Fr.
Ssmyth's conduct with their children., Twice. thereafter,
Cardinal Daly, then Bishop of Down and Conor, communicated
with me and requested that I, as Fr. Smyth's religious
superior, take appropriate steps to deal with Fr. Smyth's
misconduct. Dr. Patrick Walsh, the present Bishop of Down
and Conor, also contacted me regarding the same issue.
After the 1989 complaint I had arranged for Fr. Smyth to
attend a Clinical Psychologist in Dublin regularly and so

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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informed both Bishops. I also gave assurances to both
Bishops that I would deal effectively with Fr. Smyth.

with my appiovaI; in December'1993, .FBES52 , one of our
community, telephoned the father of one ‘of the young people

against whom Fr. Smyth had offended. Our purpose was to
arrange a meeting with the young person's father to discuss
Fr. Smyth's offending and its possible consequences for the
victim and the community.

I was not aware of any desire on the part of the R.U.C. or
the Garda Siochana to interview 'or serve any process upon
Fr. Smyth. I ‘did not know that the extradition of Fr. Smyth
was sought or contemplated. : :

Fr. Smyth has not held any permanent position since his

return from the United States in 1983. However, he
_undertook a number of assignments for short periods, the

last of which was as chaplain to a hospital in Cork.

Trthris—tetter-T have done my best—toanswer—the many
guestions you have asked. I hope you will treat it as my
response and that of our community for the purposes of your
programme. ‘The community has been devasted by ‘these events
and we can only, once again, express our heartfelt sorrow
and continuing concern for all those who have been hurt.

Mé: A MQ&;\ |

(Rt. Rev.)Xevin A. Spdth O.Praem
ABBOT
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On conducting a detailed review of the records I have found further material relating to three
complaints made to the diocese directly (i.e. they did not come to us via a solicitor acting on
behalf of a complainant).
a. One of these, that of made in February 2010, contained
concerns and suspicions and was not an allegation of abuse as such. Later, on 19
March 2010,made allegations of abuse in vague terms against Brendan
Smyth in a meeting with Bishop O'Reilly. He indicated he thought these things
happened 'in the late sixties or early seventies'. He was invited to make a full
statement to the Designated Liaison Person of the diocese but did not do so. He was
also encouraged to report the matter to the Garda Siochana.

b. The second was a report by a priest, FBS 49 who told me that he had

received a complaint from a woman around 1973 that her 14 year old daughter had
been abused by Brendan Smyth. said he informed Bishop
MacKiernan about the alleged abuse.

c. The third is an allegation by a man called now in his seventies and living
in - that he was abused by Brendan Smyth when he was an altar server in
Kilnacrott around 1955. I understand this allegation may be the subject of legal
proceedings against either the Norbertines or the diocese of Kilmore, or both.
Smyth indicated that he told his then teacher at that time Father Mackiernan (later the

bishop), there are no documents to support this.

These records are submitted with this statement. With the addition of these documents, I
hope that all the information in the possession of the diocese by way of documentary records
(that is not the subject of legal proceedings or other constraints) has been provided. I
understand that if any further material does come into my possession I should pass this to the
Inquiry. I make the following statement based on these records and on what I have learned

from my investigations..

In relation to the crimes of sexual abuse perpetrated by Brendan Smyth, the first record in the
diocesan files of awareness of them by the bishop of the diocese is in regard to events during
March-April 1975. A young boy in-(BB) made a complaint of abuse to a [

priest, FBS 48 who was associated with a local youth club. [iEsISE:XM seems to

have intended first to contact the Abbot of Kilnacrott, Fr Kevin Smith, who was Brendan

Smyth's superior, to report the matter to him. For some reason he contacted Bishop Francis
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MacKiernan sent a letter to him, for the lady, telling her that the Abbot of Kilnacrott had told
him that Fr Smyth had been treated by a psychiatrist and that she could be assured that this
would not happen again. He said he passed the letter on to the lady. We can find no record
of that letter in our records and the priest did not keep a copy. As he cannot recall this lady's

name we cannot trace this matter any further at present.

Another complainant, (cf 7 c above) who first made an allegation to the diocese
on 25 May 2012, has stated that he was abused by Brendan Smyth when he was 11 or 12
around 1955. He says that when he was a student of _a couple of
years later, he told a priest on the staff of the college, Fr Francis MacKiernan (who was later

Bishop MacKiernan) about the abuse. That would have been 1957.

After the 1975 investigations of Brendan Smyth and the actions taken by Bishop MacKiernan
there is no further record relating to Brendan Smyth in our archive until 1984. The Abbot had
assured the Bishop that the appropriate steps were being taken. The lack of any further
reports in the files of the diocese suggests that the diocese believed that the appropriate

steps had been taken.

On 20 August 1984 Brendan Smyth wrote to Bishop MacKiernan asking that his faculties be
restored and saying that his Superior (the Abbot) had proposed this. There is no record of
communications between the Abbot and Bishop MacKiernan in the archives, but Bishop
MacKiernan later confirmed that he had consulted with the Abbot and that he was satisfied
that there did not appear to have been any further occurrences similar to those previously
complained of and, in the circumstances, Bishop MacKiernan restored his faculties for a
period of six months. In response to subsequent requests, faculties were extended for further
six months periods and later for one year periods, until the final withdrawal of faculties was
made on 18 December 1993. The limited nature of the return of faculties suggests that
Bishop McKiernan wanted to monitor Brendan Smyth to ensure he did not come up in any
further complaints but that he believed that the treatment discussed had taken place and

that it had worked.
When we consider the steps taken in 1975 against the knowledge that we have now, it is

clear that the necessary and appropriate steps were not taken to stop Brendan Smyth from

reoffending.
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Statement from FBS 49

1

Personal background and postings.
FBS 49 is a native of NG - 2ttended [N
I - .| was ordained a priest in1967.

His appointments within the diocese are:
“19674

1968-1968
1969-1974
1974-1976
1976-1983
1983-1998
1998-2012

2. The circumstances of the disclosures made to him in and around 1973 (eg. Where he was,

the identity of the woman and her daughter, how she came to speak to him).
I lived in the priest’s house irhﬁom September 1969 to August 1974
A woman called to my house one night. She was not from the parish. I did nWer‘ At that
time people called without appointment. I seem to remember that she was but I am
unsure. I think, but again I am unsure, that she lived in the region of the_ outside
1 do not remember the daughter’s name, nor indeed, whether she told me the daughter’s
name. Why she chose to speak to me, I do not know. Perhaps she did not want her Parish Priest to
know about such a personal and distressing matter. If she told me why she chose me, I do not

remember.

3. Why he is able to say it was around 1973.
I reported the matter to Bishop MacKiernan. He became bishop in 1972. 1 left I in August

1974. Therefore, it would seem to me to have been in or around 1973.

4. What precisely he was told.
The woman told me how she had recently suffered the death of her husband, a young man, and
how she was left with a young family to rear. Brendan Smyth had befriended her during that
difficult time. She told me that Brendan Smyth suggested taking her 14 year old daughter to Dublin
with him, T suppose as a treat, how she had given her consent, feeling confident that her daughter
was safe, and not wanting to refuse him. They had stayed overnight at the /N
He had slept with the girl and had had sexual intercourse with the young girl. I was shocked and
enraged.
I told her that what Brendan Smyth had done was a criminal offence. I asked if she had informed
the guards. She looked at me in dismay at the suggestion of the guards and replied “/ thought that
I could come to you in confidence, I'm in enough trouble as I am, I couldn’t take any more”.
The woman was distraught, her words cut through me. I could not make her situation worse. I was
still concerned for the welfare of her daughter. I asked her if she had brought her daughter to the
doctor. She replied ‘No’. I asked her to take her daughter to the doctor and to tell him what
happened. I was worried that she might be pregnant. Besides, the doctor might be able to help the
girl. He might know what to do. | was not remotely qualified to deal with something like that. The
mother agreed to take her daughter. (Whether she did or not, I do not know).
I told her then that I had no choice but to report the matter to the bishop. An assault of this kind,
on a young girl, by a priest, had to be reported to the church authorities. My immediate authority
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was the bishop. Brendan Smyth’s authority was The Abbot. I was amazed at the poor woman’s
compassion for a man who had perpetrated such an evil deed on her daughter. She said to me, not
just once, but three or four times, “/ do not want him to get into trouble”. She also said “ do not
want it to happen to someone else”.

I told her that I would report the matter to the bishop and tell him also what she had said.

I do not remember any more about the conversation. I remember the above because it had such an

impact on me.

How he knew he was obliged to tell Bishop MacKiernan about what he had been told.

My anger would not allow me to rest. This man had criminally assaulted a young girl. His superior
must be informed. He must be confronted with his actions. He must be held to account. And as far
as [ was concerned he must be disciplined. There was no choice in this matter.

What exactly he told Bishop McKiernan and in what circumstances.
I told the horrible story to Bishop Mac Kiernan as I have related it above. He took it seriously and
said that he would deal with it. T do not remember either the circumstances of our conversation
nor the conversation itself. I passed on all I knew and did it immediately.

What Bishop MacKiernan told him he would do about it.
He said that he would get in immediate contact with the Abbot.

What further communication FBS 49 had with the family who made the

disclosure and what he told them.

The bishop came back to me in approximately 10 days, in so far as I can remember.

I was told that Brendan Smyth had been brought to a psychiatrist in Dublin, that he was receiving
treatment and an assurance was given that this kind of thing would never happen again. I accepted
that response in good faith. I was happy that Brendan Smyth was receiving professional help. I
was happy too with the promptness with which the matter had been dealt. I conveyed the response
to the mother. I think [ was given a letter. I am uncertain of that. [ never heard from her again.

Why he did not report the matter to the civil authorities himself.
“I thought that I could come to you in confidence, I'm in enough trouble as I am, I couldn’t take

any more”. 1 agreed that this woman was in no position to take any more pressure or trouble.
Despite my personal feelings, I respected her wishes.

Any further information about the activities of Smyth that came to his attention.
No victim ever came to me to report anything about Brendan Smyth. More than 20 years later,
some stories emerged, but it was hearsay.

Any further information that he considers would assist the work of the Inquiry.
No.

st FBS 49

~ / P /
Witnesi:\w V/"\‘Q%PFI‘. Donal Kilduff, 11% June 2015
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APPENDIX 1: EXTRACTS FROM MINUTES OF MEETINGS OF THE ABBOT’S
COUNCIL/HOUSE CHAPTER/CANONRY CHAPTER

Legally privileged information has been redacted.

MINUTES OF HOUSE CHAPTER 3 OCTOBER 1970

Present: Father Abbot, Father Prior, Sub Prior | EEEE G

Father Brendan.

On matters of any other business, Fr Brendan raised the matter of keys for the front door
being provided for confreres. Fr Brendan said that each confrere should have a front door
key, just as he should have a key for his room.- agreed with Fr. Brendan’s
suggestion.

MINUTES OF PREVIOUS ABBOT'S COUNCIL MEETING MAY 1973

Present: Fathers Abbot, Prior, [ N NN

Item 3 - The Council was now asked by Abbot to enter into consultation for the personal and

private case of a particular Confrere against whom a complaint had been received from
outside the Abbey and for the remedies that could be taken.

MINUTES OF PREVIOUS ABBOT'S COUNCIL MEETING 5 MAY 1975

Present: Fr. Prior, | - d WS
I

Private item - provision for Fr. Brendan’s future service in the Order. Suggested doctors in
Stillorgan - seek assistance from Paraclete Fathers.

Works undertaken by Fr. Brendan in the past:

. ACA Secretary
Retreats to nuns
. Teaching Theology
. Parish work in Scotland, Wales, US

It is submitted presently Fr. Brendan has permission to offer Mass, but not to dispense the
Sacraments publicly, this work to be of service, this work to have reasonable safeguards.

Value of transferring Fr Brendan from House to House — One Order has followed this
practice.

MINUTES OF PREVIOUS ABBOT'S COUNCIL MEETING MAY 1976

SIGNED 10 MAY 1976
Present: Fathers Abbot, Prior, [ IEEEEZ

1

MHC-11600126-2
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and upset. I don’t know if he was angry. He was defi-
nitely in shock. -

He never said a  word to me about it when R

had gone. He just asked me if I was all right,
and I said T was. Later, when the friend left, he finally
told rﬁy mother, She just broke down in tears. I heard
her sobbing all night.

I can well imagine why now, but then T was still
unclear about the huge significance of it all. Now 1
understand that the nice safe world my parents had
tried to construct for their children had just been
smashed into pieces; it lay in smithereens about them.

Here was this man that they had been taking into
their home as a dear and valued friend for more than
two years and look what he had done to them. Look
what he had done to their child.

They were not capable of dealing with itin a confron-
tational way, or maybe in any way at all. What Fr Smyth
had done to me was just so far outside their sum of
knowledge and experience that they couldn’t possibly
make sense of it. Maybe few parents could. Today
would be radically different. Back then, after the first
days of madness, the matter was not up for discussion.

Much latcf, years later, I was told about the panic
that had engulfed the household that week. My father

e

.

BRENDAN BOLAND

never spoke to me directly about what had happened,
not to this day. It’s not that he wasn’t supportive,
because he was, but I don’t think he ever wanted to
hear what happened again: That one time was enough.
My mother was the same, completely supportive but

not keen to speak about it.

I know it never occurred to-them, in 1975, to report
what had happened to the gardai IEEEEEENE didn’t
go to the gardaf either, but he had told my parents.’
The very first thing he had done was to make sure

my parents knew. And then he set about alerting the

Church authorities to what Fr Smyth was doing, just'
as he had told my parents he would.

He went back to his own place and looked up the
Catholic Directory, which contains all the names and
addresses of priests and the religious in Ireland. He.
found the details of the Norbertine Order at Kilna-
crott casily enough but then came upon a problem.

The directory listed two Smyths at the Abbey. Or
rather one Smith and one Smyth. All that he could
remember from his conversation with me was that it
was a Fr Smyth from Kilnacrott. To add to the confu-
sion, the Smith (with an 1) at the abbey was the
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abbot, Kevin Smith| BESECH cealised he couldn’t
differentiate between the two. But there was another
avenue of recourse open to him.

Fr Brendan Smyth was under the direct control
of his abbot, Kevin Smith. Ultimate control of the
Norbertine Order lay with the head of the order; based
in Rome. T have talked to many lawyers over the years
and read many legal opinions on where rcspoﬁsibi]ity
lay. One of these, canon law expert, Fr Tom Doyle,
says that whenever Fr Smyth was in a diocese he was
also under the control of the local bishop. The Abbey
of the Holy Trinity at Kilnacrott was situated in the
diocese of IGlmore, then under the control of Bishop
Francis McKiernan. Therefore Bishop McKiernan
could also exercise authority over Fr Smyﬂ‘l.

: decided to bypass the abbey and pursue
this avenue instead. He arranged to drive to Cavan to
meet Bishop McKiernan. At the meeting he outlined
what he knew.

According to EEEEE Bishop McKiernan
" informed him that this was not the first time that
Fr Brendan Smyth’s inappropriate activities with
boys had been brought to his attention. He said the
Norbertine Order, to which Fr Smyth belonged, had

not taken the proper action. Bishop McKiernan went

BRENDAN BOLAND

on to say that it was time the matter was dealt with
properly and explained that he intended to set up an
Ecclesiastical Court,

A few days after his meeting with Bishop McKiernan,

FBS 48 PENERS our home and invited me and
my father to a meeting in the - Priory in

_. We were left in no doubt about the
gravity of this meeting, but we had no idea what it
would entail. '

kX%

There were two hugely important developments that
week. The first was that I.had managed to get the
courage to speak up. The sccond was that I had been
believed. One thing holding me back was the fear that
I would be accused of making it up. I needn’t have
been so scared.

I sometimes wonder what I would have done if

- IEESSXASM hadn’t been there at the time. Would T

ever have disclosed to anybody? Most times T persﬁadc
myself that whether I had spoken to him or not 1
would have brought an end to Fr Brendan’s assaults

‘on me sooner rather than later.

Then I wonder how I would have told my parents

on my own what Fr Smyth had been doing to me.
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DATE ; 7th June 1994
REF: 5398/MM/37
RE: Norbertines.

Attendance on Bishop McKiernan at his home at St. Patrick's College,
Cavan town on Friday, 3rd June 1994. Bishop McKiernan greeted me
and I explained to him that I was representing the Norbertine Order
in relation to the repercussions of the charges against Fr. Brendan
Smyth and that we were preparing for the media response which would
be necessitated by Fr. Smyth's conviction and by.-a programme being
prepared by U.T.V. "He was aware of the situation. I explained that
we were also concerned about the wider church implications of the
programme and were endeavouring to address these wider implications.

I explained that a team had been convened to assist in relation to

this case.

Bishop McKiernan handed me his file dealing with Fr. Smyth and
suggested that I read through the documentation thereon and he would

then answer any guestions I wished to raise.

The file consisted of a number of foolscap typed transcripts of the

complaints made by two boys, Brendan Boland and FBS 39 in

the form of question and answer sequence under cath before a Notary,
Fr, John Brady.

Bishop McKiernan explained that these transcripts were the result of

a canonical inquiry which he conducted in 1975.

Brendan Boland was interviewed on 29th March 1975. He was then aged
fourteen and lived at [ :is father worked at

...... Contds
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/ "

He described how he had first met with Fr. Smyth when he was serving
Mass in Redeemer Church. He was asked by Fr. Smyth after the Mass
where he could get a cup of tea. He brought Fr. Smyth home to his
parents house and it was shortly after that that the abuse
commenced. It consisted of mutual masturbation and hugging. He
said that it occurred in Fr. Smyth's car, at his own home at -
B :n3 on holidays. He mentioned also that he had been on holiday

with ‘ancther boy, FBS 10 , and that there had been also two
girls, [ -:-c B - -0 nentioned
FBS 39 . I did not obtain copies of these transcripts, nor

did I take detailed notes. My impression was that Brendan Boland

believed that the other children who he had named may also have been
sexually assaulted by Fr. Smyth.

@ EELEEETN ;- -- I D - .-

was introduced to Fr. Smyth through a couple of friends,

and GGG 5 -1:0 nentioned the names _
and I - ccscribed a similar pattern of behaviour to

that described by Brendan Boland.

Bishop McKiernan explained that the purpose of the canonical ingquiry
was that he needed firm grounds for withdrawing faculties from Fr.
Smyth, hence this inguiry.

Bishop McKiernan decided to withdraw Fr. Smyth's faculties and on
12th April 1975 he called to the Abbey where he reported the findings
‘to Fr. Kevin 8Smith, Abbot of Xilnacrott. Fr. Smith indicated
. knowledge of former lapses and psychiatric treatment under

of St. Patrick's Hospital. He told Bishop McKiernan that _
had refused to discuss the case with him. Dr. McKiernan suggested
that he consult with the St. John of God Brothers and this, in turn,
led to him being sent to the Paraclete Fathers in Gloucester.

I asked Bishop McKiernan about the meaning of the term "withdraw his
faculties to hear confessions". It was his understanding that
withdrawal of faculties primarily related to the hearing of
confessions. He thought that it would be important to clarify with

g Canon Lawyer the precise meaning of the term.

...... Contds
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T am not sure who answered, but we were ushered
inside. I can remember going into this room. My father
was told he had to stay outside. He was left outside in
an office, where he sat alone for the next hour.,

I have never had a proper chat with him about
why he agreed to allow me to be quizzed about Fr
Smyth alone, but he has said that he just didn’t think
it through. I’m sure he thought he was doing the right
thing, trusting the Church to sort out Fr Smyth.

It says much about the authority the Church had
that someone like him, who doted on me, would agree
to sit outside while I was being questioned. He was a
very good father; he took real care with me and my
sisters. Yet, he was absent for one of the most stressful
moments in my life. ‘ -

Picture me. Shirt and tie. Pullover and creased
trousers. Hair combed straight. About five foot three.
Baby faced. Two months past my fourteenth birthday.
Hardly even an adolescent. A child.

Inside that room with me were three priests: Fr

WESEAL] sitting beside me, there was another sitting

in a chair, and one sitting on a stool on the ‘other

side. I knew one of the two other priests FBS 50

- — because he was local. 1 didn’t know the
third priest, who was on the left-hand side, but he was

BRENDAN BOLAND

to become Cardinal Sedn Brady, Primate of All Ireland.
Then he was plain Fr John B. Brady.

~ Everything that happened that evening, after the
door of the meeting room closed, was pretty inuch
lost to my memory for decades, except how I felt.
My emotions. And the final words that were spoken
in conversation with my daddy afterwards, T never
forgot those,

I do remember being frightened. I was told that

was there as iy witness, but that didn’t
mean aﬁyrhing to me. The only thing I was sure of,
sitting there alone, was that I was going to be asked
abour what Fr Smyth did to me.

They wanted to know if T was telling the truth or if [
was a liar. As a fourteen-year-old, it felt like an inquisi-
tion. It was in fact a canonical inquiry, or an ecclesiastical
court, though that wasn’t clear to me at all then.

In my mind’s eye they were old nen in black, And
if they made any effort to be non-threatening, they
failed. [JEESJE 2sked most of the questions. Fr
Brady took notes but I have a memory of hin asking
the odd question tco.

The Church’s own transcripts of the proceedings
show the session opened with a series of basic ques-
tions. Name? Address? Date of Birth? |
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Copy of Replies made by Brendan Boland to gquestions put to him

by FBS 50 , D.C.L., C.C. ,_ in the presenne

of FBS 48 . 0.P., 4nd “ev John B Brady, in |
I, o» “arch 29 , 1975.
9

Q.I What is ypur name ?
A, Brendan Boland.
Q.2., Address 7

. I
3 Q.Date of Birth?
. I
Q.4 Tather's Name ?
A, _ who works in_ .
Q. 5. Mother's paiden Name ?

Q.6 a) What achool are you attending ?

A. NN :ccond yoar “econdary.
Q6. b) How are you getting on at school ?
A. Great. Second year got a bit bad.

Q. 7 Do vou take part in any games 7
A. Yes , fobthall, Gaelic and Yoccer. I plaved for - last year

\I973-74 ) . I dont know whether I wil#play this year -

whether * will have time.m» i have a part—time job with a butcher.
Q8 are you a member of [N - toched
.o I

A. Yes. I am. That is right.
Q.9 Do you know any priest asgsociated with school ?

A, I know you , None others.
Q. I0 Do you know any priest aspooiated with the-

&, FBS 48

Q II Do you feel free to talk to priests 7
A. Yes , I do.

Q. I2a)Do you know ¥r., Smith?

i, Yes. ' W
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Replies of Brenden Roland
)

Ay On P&1m Sunday, ( i,e, 23 Karch I97%)

2. 27 Is ther anything else you would Jike to tell us ?

&y No . I dont think so, There was another lad, » friend of
I - eal]eﬂ- I dont know hris second name, but he snd
and two girls were in Cork with Fr, Smith, ond were
left home by Fr. Smith on the same day he colleched us to go to
Cork. ( i.e.a'nd mysel £)

R¥XRZBXDIRA IR XA PpRUX KX IV iy o ¥ X EXBEXS 9@4
AxxxRayXirRsSExReinprR g@yﬂ,

2. 28, Did this hapren between yon and any other person - another

hoy and yoursgelf for instance 7
A, Ho, Just hetween me and Fr, Smith,
Y. 29 las this led to any actions with vourself ?
A. Yes,
1 %0 Yould seed come from your body as a result 7

L, Yes,

Questions put by me:  igned FBS 50

Brendan Boland. Witness

Jorm B, Brady, Notary
FBS 48 Witness,
26 tarch 1975 at NG

The replies were then confirmed by oath as follows:
I brendan Boland , hereby swear that I have told the truth the
whole truth and nothing but the truth and that I will talk to no one
ahout this interview except authorized priests.

Signed Brendan Beland.

Johm B. Brady.

20.%,  I975,

/gﬁ"\“vmww«

A B sl
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Replies of Brendan Boland
2

Q. I2 b) How did you get to know him ? VWould you kmow him bﬂhis first

. name ?
A, I was serving & while back up in _ and I was

serving the Ygss, He was attending a wedding. : about eighteen months 4

Bgo., He asked me where he could get a cup of tea and * brought him

t0o our house,

Q. I3 Is his first name Hrendan ?

A Fr. brendan Smith, He told me his name.

. I4 Do you know him well 7

A, Well enough . Yes.

©. I5 Yhen did you firat meet him ?

A . { Q. does not now arise ., Already ansvered).

Q.I_6. You would regard yourself as friendly with Fr. Smith 7
A, I was friendly with him ¢ ., Not now .

Q. I7 You told FBS 48 of the Friary ,KNINB 1o+

Fr, Smith had been doing things with you which worried you.
Could you tell us simply what these things were 7
A, I went on holiday with him to Cork. There was another fellow

with him and two girls. FBS 10 from Belfost. He just

told me I was going on htlidays. The girls' names are

I o Beirast  and N <-o-
Cavan. The boy's name - FBS 10 N _

Supp. Q. Did he get your parents‘permiasion ?

A He asked my parents Tirss and I went or holidays with him.

We went to Cork city - Killarney House. e tock his own car.

gedes with him

At night he used to take one fellow into bed
He took me into bed, Defore this he used to come to my

Mmeata_ g8 .
home every three weeks and ask me upstairs. “e wouldﬂsome excuse
gbout reading books and then he would ask me to 'wunk'him.
{ Interviewer distinguisheda two eras and quegtions ).

At Home .

Q. What about at home ?
A, He would ask me upstairs and ask me to pull down his

3/5,65.
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Replies of Bremdan Balana

5
after

A, Mot until T talked to FBS 48

2. ZI Did you tell anyone else? If so, what is his/her sddress?
ANy I never t01¢ angbody, only the young chap,

.22 Pid the other person or any other person to vour knowledge
do the same things with Fr. Smith ? Did they ever say thev dia ¢

eron | .

9, Low did you know ?
A, Pe took FBS 39 and myself to t‘ne-in Dublin.
Fe aid the same tring with [JEJRR]in the bed that night and with me.
. Iow did you know 7
A, I was awake , all in +the one room,
2, Can yon remeriher the place 7
4. Mo.
3.722 b) Did these worrying things happen in any other place beeides
your home and bhoardinsg houses ?
4. Yes , in $he car, ke would say he was going Lo the shop.
wenkh cLos
Eehpull up and do it in the car.
Y. 2% Can you pive us any exact tlme and place at which any of &
these worrying things happened? In your hore ?  When your parents #
were out? “hen they were in ?
4. The last time was 5%% Fatrick's Day iv the house.Before this Ejf
happened when my father and mother were at the 5, and 5. dance
on March I6, I think.
1, 24. Did you ever go on holidays with Fr., Smith, In the company

of other hoys and girls.? Vas therea group of you ? Can you sive ®

ns the names of those who went with you °

A, ( already anaviered)

2 25 Have you planned to meet Fr. Smith again ? If &o, when °

L, Yes,

7, when 7 Miext ®hursday he is supposed to he taking us for a vipek-

end to Dublin,

2, 26 When did you talk to FBS 48 EfFd3as
Aﬂsﬁﬁ=§§$n ’Ea/tsﬁ‘
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6. In March 1975 Bishop McKiernan summoned me to a meeting. He informed
me that the Archdiocese of Armagh was going to investigate allegations about
a priest abusing a boy. The priest in question was a member of Norbertine
Order, based in Kilnacrott Abbey in County Cavan in the diocese of Kilmore,
but who had faculties to allow him to carry out priestly duties in the diocese of
Armagh. Bishop McKiernan asked me to attend the investigation, take
detailed notes for him so that he could take appropriate action.

7. The investigation was carried by FBS 50 priest of the

Archdiocese of Armagh. It was essentially an evidence gathering exercise
loosely based on the procedures used in Marriage Tribunals since this

particular investigation did not come under any Canon Law procedure.

8. FBS 50 asked questions and | wrote down the questions and
recorded the answers accurately. In accordance with canonical procedure,
and to protect the integrity of the evidence, an oath of confidentiality was
administered to the witness, Brendan Boland, at the end of the hearing of
evidence. This oath also protected the person giving the evidence as it
allowed them to refuse to speak to the person they complained about and

stop them from coming under pressure to change or withdraw their evidence.

9. It also gave solemnity to the proceedings and formalised the evidence. This

was important to ensure the evidence was clear and strong.

10.1 presented the written record of the meeting with Brendan Boland to Bishop
McKiernan. | believed Brendan Boland from the start, and | advised Bishop
McKiernan of that. He decided that we should add weight to the evidence and
corroborate the evidence of Brendan Boland by interviewing the other boy
who Brendan Boland said had been abused. This boy lived in ||| G
With the help of the local curate a meeting was set up to talk to the boy. At
the interview the local curate attended, to both give support to the boy, and
also to give formality to the proceedings. | took a statement from the boy
asking some of the questions used by [ [FESJE[l in the first interview. | also
administered a similar oath of confidentiality to him for the same reason. |
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FBS-809

6. In March 1975 bishop McKiernan summoned me to a meeting. He informed
me that the Archdiocese of Armagh was going to investigate allegations about
a priest abusing a boy. The priest in question was a member of Norbertine
Order, based in Kilnacrott Abbey in County Cavan in the diocese of Kilmore,
but who had faculties to allow him to carry out priestly duties in the diocese of
Armagh. Bishop McKiernan asked me to attend the investigation, take

detailed notes for him so that he could take appropriate action.

7. The investigation was carried by FBS 50 priest of the

Archdiocese of Armagh. It was essentially an evidence gathering exercise
loosely based on the procedures used in Marriage Tribunals since this

particular investigation did not come under any Canon Law procedure.

8. FBS 50 asked questions and | wrote down the questions and
recorded the answers accurately. In accordance with canonical procedure,
and to protect the integrity of the evidence, an oath of confidentiality was
administered to the witness, Brendan Boland, at the end of the hearing of
evidence. This oath also protected the person giving the evidence as it
allowed them to refuse to speak to the person they complained about and

stop them from coming under pressure to change or withdraw their evidence.

9. It also gave solemnity to the proceedings and formalised the evidence. This

was important to ensure the evidence was clear and strong.

10.1 presented the written record of the meeting with Brendan Boland to Bishop
McKiernan. | believed Brendan Boland from the start, and | advised Bishop
McKiernan of that. He decided that we should add weight to the evidence and
corroborate the evidence of Brendan Boland by interviewing the other boy
who Brendan Boland said had been abused. This boy lived in ||| Gz
With the help of the local curate a meeting was set up to talk to the boy. At
the interview the local curate attended, to both give support to the boy, and
also to give formality to the proceedings. | took a statement from the boy
asking some of the questions used by [ FEEJE)in the first interview. | also
administered a similar ocath of confidentiality to him for the same reason. |
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returned with the second set of questions and answers and presented those

to my Bishop, again confirming that | had accepted the evidence of both boys.

11.1 had no further dealings or discussions with the Bishop or any other person
regarding the matters which had arisen. | believed then that | had carried out
the duties | had been asked to do properly and that | had accepted the
truthfulness of the boys and that steps would be taken by those with the
appropriate authority to protect them, and others, from further harm. | believe |
acted promptly and | also believed | had acted appropriately in ensuring the
evidence was taken accurately and that all the evidence was then typed up
and given to my superior. | was confident that he would act appropriately to
ensure proper steps were taken and believe the records, which state that he

did contact the Abbot quickly and obtained assurances from him.

12.1 left the Diocese of Kilmore and went to Rome in 1980 where | took up the
position of Vice-Rector of the Irish College in Rome. | became Rector of the
College in 1987. | did not return from Rome until 1993 and, at that point, |
became Parish Priest of Castletara (near Cavan) in the diocese of Kilmore. |
remained in that position until | was appointed Coadjutor Archbishop of
Armagh on the 13 December 1994.

13.1t was around the period when | returned, and then was appointed Coadjutor
Archbishop and later Archbishop, that Brendan Smyth came to my attention
again. He was in the news in regard to the extradition issues from the
Republic of Ireland and his trial in the North, his conviction and subsequent
imprisonment, and then his transfer to the Republic of Ireland where he was

tried and imprisoned again, and shortly afterwards died in prison.

14.1 have been asked: should | not have reported personally to the civil
authorities? Unfortunately, and very regrettably, the matter was not reported
at that stage to the civil authorities. | am very sorry that this did not happen. |
believed then that | had acted appropriately and properly in the part | played in
ensuring the evidence | took was robust and solemnly taken and passed to

my superior. | was confident that Bishop McKiernan had taken the complaint,
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4 I ¥hat is your name ©

. FBS 39 -

3.7 Your address ?
T B ¥hat Lls wour date of birth ?

g. 4 ¥hat is yonr fazther's name ?

4, 5 Your mother's name 7

»
e

+ 9 Yhat school do you attend 7

4. 7. Yowm are ynu getting on at scheol

i)

RS

a

L. Yoi so had, I am doinf tre Inter ihis year.

2. ® Do you know any priests sssooiated with The school ©
A _ 1 dont ges any otrer priests arcund if.
T8 Do oyou ¥mow srny other oriesie 7

Ay FPr. Snmith of Lilnacrott Abbby,

}_
4, Fr, Brendan Vabriel 3mith,

2 I Can you tell us their names T . moi Tut.

¥

o you know Pr. Brendan Smith of Filnacro#l

I
2. 12, Do you know him well ?

7.I%, Car wou tell us vhen yon met hin® first?

5. * think it was in second year, It was_anﬁ-
_that came vp for me %0 o to the pictures in [ =1

Fe, Smith, I kind of knigw hrim before that,

e

R POV WA PR D

N R A AR e B "‘*51

ﬁﬁ”*f‘f""""&%@ SO SRR o007 Y LT A

5

TR AR o )

AL

iR GeTE 7
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TROERVITY  WITH FBS 39
2
5.7, Fave you met him often =since then?
4. Pairlg often, About once 2 montk,
3.0 ‘there did you wnormally meet tim ?

N - . . . LY Fy LA &
A, Going to-to the pictures, Fe might send word before ‘,LB/.*.a &

to comg.

1t 7ou vo1d [ v+ 3. critr 914 sore vorryine thines to
you. Can you tell us simply and in gour own words ¥hat these thinre
weye 7

i Sometimes he weuld leave ma home Jast and then he woul? be
A, Sometines 3 . 1
s his tand onte my privete partis.

TiA he ask von to do enything to  him?

$.% That ¥

¢ he would FEE nrine my hand %o bis nrivate parts.
- + > v - 2 R

5.2, "hat would he ask you to do 7

., Le would mei me to rub his private parts.

1
R

[#3]

1. ¥guld he rub your penis?

L LTSS

€;

S,2. Did you like this ?

k., To.

5,:, “hat else would happen ?

A, Yo would leave me Yome.

5. o, Did he do anything else to you 7

L, Fo. '
1.15, Cen you remember bwhere this first %ock place
4, Lfter the piciures in - in his cAr.

7 ¥hen 7

£, sbout a ye&Y ago.

. 2
r 2 = Sse
5,172 Did this teke place any hEssEESE vherpl

A Fo.

[

A
7 1% About how oiten has this taken place 7
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Interview with FBS 39

'TQ

4. I9 fFhree or Four times

2 20 Did yeou ever tell anvone about this °?

#4,No .Erendan Boland used to talk abou® this.

72T Do you know anybody else who did these thinece with Pr, Smith?
£ Brendan Boland.

S.%. Low do yvou know?

R. Ye g2id he Aid not like driving with hiwm alone . Ye sajd

that Fr. Smith used 2lways be 2% him, at ris private parts,

3

3.7, “hat was your reacfiom 7
A I said vhat he did the same with me .

1.22 Pave you ever gone on holidays with Pr., Smith °?
L, Yes to Cork.

5.7, ¥ho else was with you 7

¢.7. 30 you 1ow wnere [N :- o

2.7, Did any of these worrying things hapoen on the holliday ¢

R, Fagbrought Brendan Boland with him fo bed. I pretended To he
asleep,

5, 2, Did you ewver go to Dublin with Fr. Smith 7
R. We spent the last day of the holiday in Mublin, ¥e went oncs to'
zee Jack and the Beanstock \*:it’re_ and _
long before the holiday.

£, Did +these thines have any influsnce on your Jife °?
Ho% mch,

8. 29 Fas thig led to other similar actions with yourself ., 7.not
ok,

o tell us ?

P
S

W Is there anytvine else you would like

we went thel day from NN c i fcon _ ‘o
B o o

~ a0 b) Iz therganybody else who coudd £iv

n
e come informaticlh
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Intervies with FBS 39

4

i, 30 00)
7,71 Is there anything else yon would like to =2dd or to chanpge ?
L, Mo,

just sald under oath 7

<

N R2 0 ®ill you confirm the truth of what you have

-

es,

Simned FBS 39 Zifness

John B. Erady. Interrogator.

d ppril 1975,

O&th

1 FBS 39 heeeby awear that I have $0ld the fruth, the whole

trath, znd nothinz tnt the sruth and that I will nod discuss this
interview with anybody except priests who Vave permission to discuss

it. So hebpy  me God ané these boly Gospels which I touch,

. FBS 39

Jokn P Brady.

i
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SWORN TO SILENCE

A third meeting, this time at Stansted Airport, just
before Christmas, decided me about the interview.
There were choices offered. My face could be blacked
out in some way. I think one idea was to interview me
behind a window with water running down it and to
camouflage my voice too. But it was also explained
to me that speaking directly to the camera is the best
way to present your case. This I understood. There are
times when I have seen people interviewed in silhou-
ette and T am not sure if they are the good guy or the
bad guy. That thought made up my mind: I wasTeady
for the stage.

" Already I had been persuaded that this programme
would do more than scratch the surface. I wanted to
state my case and to explain exactly how I was treated.
Also, I wanted to help other victims of sexual abuse,
not just clerical abuse, because, as is now clear, much
sexual abuse occurs in family circles or is perpetrated

by “trusted” friends.

Tt was at this meeting that Martina made one decisive

contribution. She wondered aloud if the parents of

Cavan Boy, the other Smyth child victim interviewed

in the process in 1975, had been told what happened

to him.
I remember the BBC team thinking this was worth
following up. They had already asked if I was happy

258

BRENDAN BOLAND

for them to use the names and addresses that I had
given the Church all those years ago, to see if they
could find out what 'had happened to them. I think
they were hoping to confirm, one way or the other, if
these children had also been abused. I don’t think they
really imagined that their families hadn’t been warned
and the children not protected. The biggest shock
they got was in the case of Cavan Boy.

He was fifteen when he was questioned by Fr Brady.
He told them that his parents were told nothing about
his involvement in this secret Church investigation.
More than that, he said his parents were not told
that he was being abused by Fr Brendan Smyth. The
Church of course said nothing and he said nothing to
anyone, not to a soul, because he was sworn to secrecy
about the process, just like me. |

Over the next month or so, the documentary team
tracked down all those I had named. In the case of
Belfast Boy, who like me and Cavan Boy had been
abused while on trips with Smyth, they were-able to
find his family at the same address I had given for him
in 1975. The children, now adults, had one thing
m common: their families had been told absolutely

“nothing about Smyth. None of them. The Church

had their names and their addresses but chose not to

259
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SWORN TO SILENCE

because I knew the story inside out. My interview had
been cut back from two hours to a few minutes, but I
think these excerpts get my point across. I explained
how I told the canonical inquiry the details of the
abuse that I knew about:

I’d given them the names of the other children that
were with me on the trips ... There was a boy from
Belfast, T gave them his name and address; there
was a girl from Belfast, I gave them her name and
address; there was a girl from Cavan, I gave them
her name and address. And there was another boy
from Cavan, I gave them his name and address.
And there was another boy that was his friend.

I told them that I witnessed one boy being
abused ... That was the boy from Belfast. I knew
for a fact he was abused and the other boy from
Cavan, he told me he was abused ’cbs he didn’t
like going on the trips either. o

Belfast Boy’s interview in the film was heart-stopping.

FBS-70170

BRENDAN BOLAND

Brendan was a nice fellow — he was probably as
petrified as I was at the time.

In many ways I felt very guilty too ~ you know
— sharing a room with this other boy, Smyth and
his behaviour and what he wanted us to do, and
the way he wanted us to behave. It’s unbearable to
think about it sometimes, you know.

And then as it transpired that Brendan had
mentioned me, and that my name and address was

actually on these documents as well.

It’s like a knife into your chest ... just like a

sudden sharp pain.

Nobody came to our house — they shouild have
come to our house and warned our family, or my
parents and said look, this is what’s happening.
This man is involved in this. We would strictly .
advise you to keep him away from the house.

Okay, maybe I only had another year’s abuse
to go, but my sister, for years after that she was
abused and then, lo and behold, cousins after that.

He was filmed off camera but iIl his own voice. He said: : Belfast Boy’s interview was dcvastaf_ing and it went

right to the heart of the matter. You see this wasn’t
I remember going up to Dublin with Brendan. I - - about going to the gardai or the police, not even

think there were about five orsix of us on that trip. about going to the social services. This was about a

264 : 265
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FBS-70171

SWORN TQ SILENCE BRENDAN BOLAND

m a so-called door-step interview. This is most of it
as broadcast:

simple warning: ‘Your man isn’t safe with children.

Keep yours well away from him.’
That never happened. And so the abuse continued

against Belfast Boy, and then his younger sister for ‘Hello, Darragh MacIntyre, BBC. Cardinal Brady,

T’d like to ask you a couple of questions, if you

don’t mind?’

another seven years and his four first cousins in turn.

‘No, no. I am ... thanks very much ... but ... I

The film analysed the role of Cardinal Brady and asked

why he and the Catholic Church seemed to minimise

am not ready.’

‘Cardinal Brady, you said that you would resign
if you thought any actions of yours had led to a
child being abused. You know that children were

his role, calling him a note-taker and a notary without
powers who did his duty, when it was plain that he had
been tasked with the investigation into Smyth. The
film revealed that key line from Cardinal Brady, the

one Darragh had mined from the documentation: ‘T

abused, because you faﬂéd, in part, because you
failed to protect them,’

‘I did what I was there to do. I gathered the

* was despatched to investigate the complaint.’ evidence.””

There was also an excerpt from an interview that
Cardinal Brady had given RTE, in 2009, about what he
would do if he found that a child had been abused as a
result of é.ny managerial failure on his part. He said: ‘If I

“You had the names of and addresses, Cardinal, -

of children who were abused or who were at risk of

being abused and you did not protect them.’

found myself in the situation where I was aware that my
failure to act had allowed or meant that other children
were abused, well, then 1 think I would resign.’
Cardinal Brady declined "the opportunity of a
proper sit-down interview with the BBC, which led to

Cardinal Brady ignored that question and two other
questions on the same theme. As far as I was concerned,
all the questions were on the mark. For goodness sake,
he had gone and got the information; he had done the
hard work. All he had to do was make sure his boss,

an exchange between him and Darragh in Limerick, the Bishop of Kilmore, acted properly with it.
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Sub Secreto and Confidential

Allegations of serious misconduct havehmade against Kev.
Brendan Smitbh , 0, Praem,.
La a result of these allepations, Brendan Holand , aged T4

years, of _was interviewed on 29 Karch ][]75

in the presence of a number of priests.
'
e stated that helmet Fr Brendan Swith when rervings Hass at

I -vrut TR months Ao,

4hen Fr. snith asked where he conld pet a cnp of tea, Prendan W
2oland brougbt him to his home. They bacamefriendly and Fr,

Smith begpsn te visit the Bolend home regularly, There Fr, Srith «

would make some excuse and invihe Trendds uvpstairs. be wonld <&

then asi Brendan to mll down his zip while be d4id t’ne}same to REEHAR
Brendan. e would then eet Bremdan to mastnrbsate him while he aAid

‘likewise to the boy, Le would then atart kissing the boy.
Contt—
This happened in Brendan's home when TFr, Swmith =

and he used come about every three weeks, usually on Sundays. Fr.
Smith invited Brdnden om bholidays vith him where he took him teo bhed

and did the same actions as a% home. They were accompanied by ' _

and two girls, _ and _
ﬁ. was also mentioned who accompsnied Ir. Smith and
Brendan Boland to Dublin. Brendan states that Er. Smith took ¥kww him
iRxiur® t0 bed with him and performed these actiona.
EEXHIﬁﬁKiﬁEﬁiXHﬁ}{X}SXBﬁy}iH‘ﬁi‘iﬁﬁZ(EIZ},&S}?I}’.HKKEHEﬁﬁ){ﬁf}ﬂtimﬁﬁﬁ?ﬁf{mxﬁﬁkéxﬁj{ y
WRAXHRRUMARNIEE Brendan f@o}and states that these actions betwaen §
himself and Fr, Smith have!\tglcen place in Fr. Smith' & car,
They happened last on 5%, DPatrick's Day in the Boland home.

"his statement was then confirmed on oath by Brendan Foland.
1is father also confirmed that Fr, Smith, often vigited their home,

has also been interviewed and he states that

Fr. Smith engaped in similar activity with him on a number of

occasions. He co nfirmed this statement on oath.
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FBS-10136

Leledute
" ’Phone (049) 31498 f\)o% Bishap’s House,

S .
)a N Q Cav
]

Rt Rev, K.A. Smlth, O.Praem,, O T, 16 April 1975

Holy Trinity Abbey,
Kilnacroti,
Co, Cavan

My Dear Lord Abboi,

I heroby withdraw the faculties of the diocede frem RHev. B,G. Smith, a griest in
your community, for the rsasons vhich I explained to you in course of iy visit on
Saturday, 12 April 3975, He is thersfore no iongor approved te hesr confessions,

1 agk you formally to communicate my declsion to him,

With best wishes,

Yourn siacersly,

+¥proncis MeKiernan
Bishop 6¢ Kilmore

‘Phone (049) 31498 Bishop's House,

Cullies,
Cavan,

On 12 April 1975 I reprted the findings on Rev. B.G, Swith, Q.Praem to Rt Rev,
K.A, Smith, O0.Prasm. Abbet of Kilnacrott, He indicated knowledge of former
lapses and psychiatric treatment under_of St Patrick's Hospital.
_ refused to discuss the case with the abbot.

I suggested consulting the St John Of God Brothers. The abbot did this and they

suggested a rest period with the Paraclete Fathers in Glouster under a _..
Father Smith has agreed to go there.

I have withdrawn his faculties to hear confessions.

20 April 1975 L
Bishop of Kilmors
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I asked Bishop McKiernan if he had identified the names of the
complainants to Fr. Abbot. He thought that he had not done so as
the Abbot was already aware of this propensity on Fr. Smyth's part.
I asked him if any further contact was made with the two boys
thereafter.‘ He could not recall any such contact having been made,
save that of course both would have been involved with the priests

in their locality.

I asked Bishop McKiernan if he would now take further steps in a
situation such as this. His immediate response was that he would

now inform the Gardai if youngsters made complaints of this kind.

By letter of 20th August 1584 .Fr. Brendan Smyth wrote seeking a
return of diocesan faculties. Bishop McKiernan consulted with the
Abbot and was satisfied that there did not appear to have been any
further occurrences similar to those previously complained of and in
the circumstances Bishop McKiernan returned faculties to Fr. Smyth,
initially for a period of six months. Periodic renewal of faculties

were granted until final withdrawal was made on 18th December 1993.

I asked Bishop McKiernan whether he had any jurisdiction over Fr.
Brendan Smyth other than the power to grant or remove faculties. He
said that, as he understood it, his sole responsibility was granting
him faculties to hear confession. He thought that there may be
circumstances in which he could also withdraw faculties for the
celebration of the Eucharist. Such did not arise here. He
suggested again that we clérify the position with a Canon Lawyer.
Responsibility for Fr. Smyth's behaviour rests with the Major

Superior.

I asked what steps, if any, the Bishop would take if he felt that
the Abbot was not acting responsibility in relation to an offending
priest. He said that in such circumstances he might refer the
matter to the Abbot General. Such circumstances had not, however,

come to his attention here.

...... Contd/
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Father Brady does not recall [E=SEUMMhaving retained any of the documents and it is
therefore likely that the full records are now with the Diocese of Kilmore and are in the

possession of the Inquiry.

There are records which show that Bishop MacKiernan met Fr Kevin Smith, the Abbot of
Kilnacrott, on 12 April 1975 around 2 weeks from the complaint being received to make him
aware of the findings of the inquiries and to tell him that he was withdrawing Brendan
Smyth's faculties. In his memo of this meeting dated 20 April, Bishop MacKiernan says: "I
have withdrawn his faculties to hear Confessions”. In a letter of 18 April 1975 to the Abbot,
Bishop MacKiernan says: "I hereby withdraw the faculties of the diocese from Rev. B. G. Smith
[sic]". He asked the Abbot to communicate this decision to Brendan Smyth. Bishop
MacKiernan uses the phrases 'faculties to hear confessions' and 'faculties of the diocese'
interchangeably. The faculties of the diocese would include permission to celebrate public
Masses, preach and administer other sacraments, as well as the faculty to hear Confessions.
However, 'faculties to hear Confessions' appears to have been understood in this wider sense
generally, but, strictly speaking it would apply only to the Sacrament of Penance

(Confessions).

In a memo of the meeting of 12 April, which is dated 20 April 1975, Bishop MacKiernan states
that the Abbot indicated knowledge of previous 'lapses’ and that Brendan Smyth had
received psychiatric treatment under a- of St Patrick's Hospital. The Abbot said that
- refused to discuss the case with him. Bishop MacKiernan recommended consulting
the St John of God Brothers who in turn recommended he be sent to the Paraclete Fathers, in
Gloucester under a Dr McGrath. The diocese cannot help further on what treatment or
referrals did take place as they have no records of any of these. I understand that both these
institutions specialised in the treatment of addictions generally as well as of other psychiatric

disorders.

There is some evidence that Bishop MacKiernan may have been aware of Brendan Smyth's
activities earlier than 1975, but there is no contemporaneous record of it in the archives of
the diocese. A priest of the diocese, (see 7 b above) says that he reported
a complaint made to him by a woman (he cannot recall her name) in the - Co Cavan,
area, that her daughter was abused by Brendan Smyth when she was about 14.

said that the bishop reported it to the Abbot of Kilnacrott who had told the

bishop that he would send him to a psychiatrist. According t, Bishop

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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He described how he had first met with Fr. Smyth when he was serving
Mass in [ BB :c v:s ssked by Fr. Smyth after the Mass
where he could get a cup of tea. He brought Fr. Smyth home to his
parents house and it was shortly after that that the abuse
commenced. It consisted of mutual masturbation and hugging. He
said that it occurred in Fr. Smyth's car, at his own home at ]
- and on holidays. He mentioned also that he had been on holiday

with ‘another boy, FBS 10 , and that there had been also two

FBS 39 . I did not obtain copies of these transcripts, nor

did I take detailed notes. My impression was that Brendan Boland

believed that the other children who he had named may also have been
sexually assaulted by Fr. Smyth.

AT 1ivea o« [ -

was introduced to Fr. Smyth through a couple of friends, _

and [N e lso mentioned the nenes [N
and [N :- cescrived a similar pattern of behaviour to

that described by Brendan Boland.

Bishop McKiernan explained that the purpose of the canonical inguiry
was that he needed firm grounds for withdrawing faculties from Fr.
Smyth, hence this inguiry.

Bishop McKiernan decided to withdraw Fr. Smyth's faculties and on
12th April 1975 he called to the Abbey where he reported the findings
‘to Fr. Kevin 8Smith, Abbot of Xilnacrott. Fr. Smith indicated
knowledge of former lapses and psychiatric treatment under _
of St. Patrick's Hospital. He told Bishop McKiernan that IS
had refused to discuss the case with him. Dr. McKiernan suggested
that he consult with the St. John of God Brothers and this, in turn,
led to him being sent to the Paraclete Fathers in Gloucester.

I asked Bishop McKiernan about the meaning of the term "withdraw his
faculties to hear confessions". It was his understanding that
withdrawal of faculties primarily related to the hearing of
confessions. He thought that it would be important to clarify with
g Canon Lawyer the precise meaning of the term.

...... Contds
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DT
Tel: 042 4331496 Bishow’s H
- 049 43561796 Cullies
- bishop@kilmorediocese.is Cavan
Website: www kilmorediocese ie Cg. Cavan

F

Brmna

2

Strictly Privaie and Confidential
Wost Rev Meel Treanor DD
Lisbreen

73 Somerton Road

Belfast

Co Antrim BT15 4DE

Dear Noel,

The files relating to the two investigations conducted by Fr Sean Brady (as he then wWas)
on behalf of my predecessor into allegations by two boys that they were abused by Fr
Brendan Smyth are in the archives here. It was only when this matter became the subject
of controversy that it even occurred to me that 1 should report the names in the files to the
civil authorities. I am not sure if this had ever been done before. The fact that Brendan
Smyth has been dead since before T became bishop made me think that his was one file 1
didn’t need to worry aboui.

However, having taken advice, [ have now reported the names of the two boys to the
Gardai and HSE. I have also given them the names of other boys and girls mentioned by
them as having been abused by Smyth. Two of these have Belfast addresses and it was
suggested to me that I should pass their names on to you. The main reason for giving
thern is that if you have an outreach programme for survivors of abuse it might still be
possible to offer them support.

The names of the two children ( now nearing their fifties) are:

EESFUN I

Thank you for your correspondence today in relation to the Seminar for Priests. I have
passed it on to members of the priests’ council.

With every good wish

“ours sincersly,

. 7 R,
Yo Lol

1
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Norbertine Fathers,
Kilnacrott Abbey,
Ballyjamesduff,
Co. Cavan,
Ireland.

Teh;.phone :
Ballyjamesduff -16

20tk August 1984,

Dear Bishop MoKiernan,
¥y Superior has suggested to me viat I should
write te you and ask i‘ox; diocapen faculbies so I do so, Should you be
willing %o grant them the Community would bs most appraciative of Srour
generosity. -

With prayerful good wishes now and alweys,

Praternally in Christ, » \
p 7 - . f/ B
éfzﬁ?’"\f [f‘hﬂ—‘m { fé‘ 7_ g
. o C : }
‘Brendan . Smyth,. O.Prasmyss - T\

: - Vil
o 194 g
P ] ‘ o o Ao {,"—;T?\/‘/]L_‘
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Norbertine Fathers,
Kilnacrott Abbey,

Ballvjamesduff,
Co. Cavan,.
Ireland.
Telephone: .
(049)44416 : L. (7 TS

Most Rev. Francis Mc Kiernan D.D,,
Bishop's Hse.,

Cullies,

Cavan,

Co. Cavan.

Dear Bishop Mc Kiernan,
The Community of Kilnacrott would be very grateful if you

would renew the faculties granted six months ago as you
indicated in your letter at that time.

<B,es=pectfull in Chyist. E;g
'g‘lé/\-/cu W - > “"‘N’::—
7 ( \

Brendan G. Smyth O.Praem.

G
N ‘ i o
?\U‘ e X 7

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL




OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
FBS-783

FBS-10139

Norbertine Fathers,
Kilnacrott Abbey,
Ballyjamesduff,
Co. Cavan,

Ireland,
Telephone: N

Ballyjamesduff 16

Most Rev. Dr. Francis Mc Kiernan,
Bishop of Kilmore,
Bishop's House Cavan.

Dear Bishop Mc Klernan, .
The Community of Kilnacrott Abbey would appreciate your-renewing
of the pastoral faculties granted in Feburary '85.

Yours sincerly in Christ,
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FBS-784

FBS-10140

Norbertine Fathers,
Kilnacrott Abbew,

Ballyjamesduff,
Co. Cavan,
Ireland.
Telephone ; )
Ballyjamesduff {049) -~ 4u416

Most Rev. Francis McKiernan DD.
Bishops House,
Cavan.

Dear Bishop McKiernén,

The Norbertine Community of Kilnacrott
Abbey, Ballyjamesduff would appreciate very much
a further renewal of the faculties granted last
August.
Thanking you in anticipation.

Yours respectfully in Christ,

BRENDAN @. SMYTH O. R/érEM

A S o S e LA

— gjw

Norbertine Fathers,
Kilnacrott Abbex,
Ballyjamesduff,
Co. Cavan,
Ireland.

Telephone:

Ballyjamesduff  (019) - K410

9th August, 1989

Dear Bishop McKiernan,

The Norbertine Community of Holy Trinity Abbey,
Kilnacrott, Ballyjamesduff, Co. Cavan would be
grateful for the renewal of The Faculties granted this

time last year. Thanking you in anticipation of your

consideration.

Yours respectfully in Christ,

[\ |
Nad&f (/w e -

BRENDAN o. lawrs/ 6. prazy

2, Ca'f' 790 ..

EL,./tli A
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FBS-785

FBS-10141

Norbertine Fathers,
Iilnacrott Abbey,
Ballyjamesduff,

Co. Caran,
Ireland.
Telcphone:
Ballyjamesduff (049) - H4416
Rt. Rev. F. J. McKiernan D.D.,
Bishop of Kilmore,
Bishop's House,
CAVAN.
16th August, 1990
Dear Bishop McKiernan,
The Community of Kilmacrott Abbey would
appreciate a renewal of the Faculties grarited last
August.
Yours respectfully in Christ,
7
Pt A
5 / Jq ‘ : J /
s ', H«»-.._
e ( /
< L,@,, Y T Bl
BRENDAN G. SMg‘J?H O PRAEN -
PR LA RCAP
e A p__/(»-v(

?-.,..d

Norbertine Fathers,
Kilnacrott Abbey,
Bellyjamesduff,
Co. Cavan,
Ifelﬂ-ﬂ.d.

Telephone:
Ballyjamesduff (049) -~ WL4LE

16th September, 1991

Dear Bishop Mc¢Kiernan,

I apologise for being late 1n wrlting
as I was away, doing Misslon Appeals work
in the United States until last week.

The Norbertlne Community at Kilnacrott
would appreciate the renewal of Faculities
granted last August. Thanking you in
anticipation.

Yours respectfully in Christ,

.
VR

BRENDAN G. SMYTH 04 RKEM

€
4
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— Holy Trinsty Abbey

CANONS REGULAR OF PREMONTRE . i

WHITE CANONS QF ST. NORBERT. Kilnaerots, Ballyjamesduff,
Co. Cavan.

Tel: (049} 44416. H

22nd September, 1992

Dear Bishop McKiernan,

The Norbertine Fathers at Kilnacrott Abbey would appreciate
a reneval of the Faculties granted last year once again.
Thank you.

Yours frathernally in Christ,

MQ O[ZAW %

BRENDAN G. SMY'IHO

wWio.

\«»\
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FBS-787
FBS-10143
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STATEMENT OF WITNESS
STATEMENT OF FBS 40
AGE OF WITNESSI[If over 21 enter ‘over 21’} : OVER 21
I declare that thig statement congisting of 4 pages,each signed by me is true
to the best of my knowledge and belief and I make it knowing that,if it is
tendered in evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person,I
shall be liable to prosecution if I have wilfully stated in it anything which

I know to be false or do not believe to be true.

Dated this 12 day of December 1995

G DALZELL FBS 40

SIGNATURE OF MEMBER SIGNATURE OF WITNESS
by whom statement was recorded or received

I am the above named person and live at an address known to police. I
am known as . I was born in_on
-. I lived in Whitehead, Co Antrim from [Jjjjjj until - I then
moved toc Wolverhampton with my parents and my brother and sister
and I vho are T ¥%e had scld our house in
Whitehead and my parents and family stayed in the -Hotel,
Whitehead. I stayed an extra couple of weeks in the hotel while I sat
my A levels., My family moved on to Wolverhampton. I recall my mother
saying to me when I arrived in Wolverhampton, that had
mentioned something a.bout;_ Father Smyth while she had been staying in
the -Hot.e.l. A letter had arrived at our new home in
Wolverhampton from Father Smyth stating that he would be in England
and would be staying close by. I was then told both stories as what

’ E:SKE had said in Whitehead and what she had said in
Wolverhémpton. I was told that Father Smyth had sexually abused

. My mother also told me that she had told our own parish
priest, Father - I w25 going over to Ireland back to Whitehead
to gee a friend. My mother asked me to call and see who

was the local priest at Whitehead. She asked me to tell him that

Page 38
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STATEMENT OF WITNESS
STATEMENT OF FBS 51
AGE OF WITNESS[If over 21 enter ‘over 21°] : OVER 21
I declare that this statement consisting of 2 pages,each signed by me is true
to the best of my knowledge and belief and I make it knowing that,if it is
tendered in evidence at a preliminary enquiry or at the trial of any person,I
shall be liable to prosecution if I have wilfully stated in it anything which

I know to be false or do not believe to be true.

Dated this 08 day of January 1896

D OSULLIVAN FBS 51

SIGNATURE OF MEMBER SIGNATURE OF WITNESS
by whom statement was recorded or received

I am a Roman Catholic Priest at present attached to _

Parish as Curate. In the early 15708, I waas attached to _
Parish and worked in the | 2 °2- During this period I got to
know Father Brendan Smyth who was tl.m Brother of _, one of my
parishioners in |- Although he was from the Norbertine Order,
he offered to help me in the parish when he was visiting his brother.
At that time I appreciated this offer and did call upon him to say
mass occasionally or to stand.in when I was off. In 1576 I remember
being visited by who made certain allegations of
migbehaviour by Father Brendan Smyth againgt hig gister, .

He was very annoyed and angry at the Catholic Church in general and
said that Father Smyth had sexually abused his sister. I was quite
embarrassed about the situation really for his sake rather than my
own. I contacted Abbot Smith at Kilnacrott Abbey, Ballyjamesduff and
told him.briefly of the allegations and arranged a meeting with him
and FBS 40 . Within a few days I took to mest Abbot
Smith at the _ near Dundalk. We had our dinner
together and then I left Abbot Smith a.nd together

saying you have business to discuas. I do not remember talking about

Page 41
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APPENDIX 2

February 11, 1991.

CONFIDENTIAL

My dear Lord Abbot,

[ have received further complaints about Father Brendan Smyth. Iam afraid it looks
as though he is using the excuse of his visits to Belfast for therapy to continue the
practices about which we spoke some years ago. It is not for me to say what action
should be taken; but I hope that you will forgive me for saying that experience
seems to show that therapy is not being effective and that more drastic steps seem
imperative if further harm is not to be done and if the risk of very grave scandal -
and indeed, almost certainly, of court proceedings - is to be averted.

I am sorry for raising the matter with you again, but I hope that you will forgive me,
since the matters at stake are so grave and might easily become public.

are very well and I pray that you and your Community may be filled

I hope that you
throughout 1991. I ask for the favour of a

with every grace and blessing from God
remembrance in your prayers.

Yours very sincerely,

Archbishop of Armagh

Rt. Rev. Kevin A. Smith, O.Praem.,

Abbot,
Abbey of The Most Holy Trinity & St. Norbert,

Kilnacrott Abbey,
BALLYJAMESDUFF,
Co. Cavan. :
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FBS-10144

[ ¥ L SR F LTS Bs"slmp’s H’OHSC,

( ‘ ; = Cullies,
AA' Cavan,

Rt Rev. §.A. Smith,O.Praem}

)
Holy Triniry Abbey, n .
Kilnacrott, 4§QE§QEE§E£> :
Ballyjamesduff, Co, Cavan 18 Decembar 19495
My dear Abbot,

T have heen officially informed by the Bishop nf Down and
Cont-r that the Director of Public Presecations in Northersn
Ireland is bringing a criwinal prosecution against Father
Biendan Smyth, which may be heard about mid-January,

it view of the seriousness of the allegaticn, I am withdrawing
the faculties of the Diccese of Kilmore which he enjoys at

the mament. I am inferming you as his Hajor Religious Supericr
and ask you please, to convey my decision to him as contained
in the enclos=d letter.

““*h my best wishes,
i sincerely,

- +"-4.u..»s.-~;. 3 :M (&,‘L..' L
tFrancis J. MacKiernsa
Bastop of Xilmore

Chpne lige @ﬁc\"; Bishop's House,
=S Cullies,

.: 1A Cavan,
) | R &\
Rev., Z. “myth, U.Proem., .
Holy irinizy Abbdoy, v
£ilne.roie, s -m;mu-\?"m
Ballyjemes?uff,
Co. Cavan, 18 December 1993

Dear Fsther Smyth,

I hereby witsndraw the faculties of the Diccese of Kilmore

which 95 @ .2 been given,
ifa e h L) ‘. lu;(,

o o
T AR L (¥ 'i{u,AH Loy
I‘l":if‘:» $ gy
Bisie rataroe
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19. Given the possibility that any such report te ‘a higher Church authority’ might involve
a report to someone in the Diocese, | contacted the -isters to clarify their
understanding of this reported event. | have been advised and have independently
confirmed that | IEEEIE has suffered from severe dementia for some time and is
in full-time care in a nursing home in Dublin. [EEEEH however, is still quite well and
claims to recall this particular incident very clearly. In my conversation with her about
the matter she confirmed that when Brendan Smyth arrived to the schooi that
particular day and asked the school secretary to be allowed to see the girl called
‘Sarah’ because he was a friend of Sarah’s father, it was [HESE3 who conveyed the
request to the pupil referred to as ‘Sarah’ who was in class at the time |RSER#qwas
adamant to me that ‘Sarah’ simply indicated that she did not like Fr Smyth and didn’t
wish to see him and that this was sufficient for [HEEEE to advise ‘Sarah’ to go hack to
class while the Secretary informed Fr Smyth that ‘Sarah’ was not available to meet
him AR went on to say to me that she did inform the principal,about
the incident and thathad indeed phoned Sarah’s father that evening to
express concern about a ‘family friend’ visiting during school hours. EEEE# recollects
that JlE2EE M told her that Sarah’s father had been quite angry that Fr Smyth had
asked to see Sarah during school hours and beth had agreed that Fr Smyth should not
be allowed to visit Sarah in the school again. When | askedifhad
made any report of this incident to anyone in the Diocese, she was adamant that the
matter had not gone any further since there was no question in either of their minds
at that time of abuse having taken place or being suspected and the parents had
agreed with the school that Brendan Smyth should not be allowed access to Sarah
while she was in school. Using the methodology outlined in paragraph 3 of this
statement, | have checked all records held by the Diocese relating to the local Parish
of- as welt as of the Parish Priest at that time, || NGNNTNGG_--d
all other Diocesan records relating to that period of time and can confirm that, to the
best of my knowledge, we have no record of any such report being made to any
person representing the Diocese of Down and Connor.

20. The Diocese has also been made aware that in a police statement made by-
FBS 35 (dated 26 October 1995) received in evidence by the Historical
Institutional Abuse Inquiry, it is recorded that as a child, in the presence of her mother

and other witnesses, sk reported to the local curate JIEEEEEN the horrendous
sexual abuse being carried cut on her by Brendan Smyth during his visits to the Parish

of I nd the associated || - ' mid
1970's. | can confirm that JIGEEIEEE w25 a curate in the Parish of || | |GGz
I  ine that period [ERRHA is now 83 years of age and a retired

priest living in the Diocese. | have spoken to[gERJsiand he has confirmed the events
described by JESECEI in her police statement and that she told him, in the
company of her mother and others, that she was being abused by Brendan Smyth

(whom he explained visited ||| GNG o time to time because [ ING_G_

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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FBS-718

I /hcn | asked him what he did in response to the

allegations he had received he explained that at the time he had no experience of
dealing with such matters and had simply kept the concerns to himself for many
years, He then explained that, some years later, he is not exactly certain when, he
heard that Brendan Smyth was seeking a position in the Diocese. On hearing this he
claims that he wrote to the Bishop of the time {to the best of his recollection, Bishop
William Philbin, Bishop of the Diocese from 5 June 1962 to 22 August 1982) telling
him about the allegations that had been made byagainst Brendan
Smyth and appealing to him not to give Brendan Smyth any position in the Diocese.
IEEEEEY a5 unable to recollect, even approximately, the date on which he had
written the letter to the Bishop. When | explained that the Diocese has checked the
archives of every Bishop of the Diocese during Brendan Smyth’s tenure as a priest and
that no record of such a letter had been found, he remained quite adamant that he
had written such a letter to one of the Bishops. He then informed me that in the early
90’s {he was unable to be more specific about the date), twoe RUC officers had come
to the door of his Parochial House in | Nl =nd had asked him about the
allegations he had received about Brendan Smyth when he was a priest in | EGcGc_EIN
in the 1970’5. told me that he confirmed to the RUC officers that he had
indeed been told of the abuse by one of the children but it had not occurred to him
at the time that he should have reported it to the police. | have advised [JolRel that
this is new information tc me and to the present administration of the Diocese and
that he may be asked to provide a formal statement of evidence to the Inquiry about
these matters, He indicated his willingness to do so but stressed that his recollection
about dates, notably in respect of the letter he wrote to a Bishop of the Diocese at
some point in time, is very unclear. | have also spoken directly to the retired Bishop
of the Diocese, Bishop Patrick Walsh and to the current Auxiliary Bishop of the
Diocese, Bishop Anthony Farquhar and both have separately confirmed that they
have no knowledge of the letter sent to a former Bishop of the Diocese by [[F=SEI
or of his having reported any allegations against Brendan Smyth tc the Diccese.

The Diccese is also aware of a police statement made by FBS 37

(dated 12 December 1995) received in evidence by the Historical Institutional Abuse
Inquiry, relating to sexual abuse she endured from Brendan Smyth while she was a child
at [ - - Diocese notes that
in her statement records that, after her family had moved to - her
brother [HERERY went back to Ireland to make a complaint to the Hierarchy of the
Catholic Church and as a result of what tock ptace there, my mother told me that | would
never come into contact with Father Smyth again as he had been moved somewhere
else’. The Diocese fully accepts the veracity of the statement made by this witness and
deeply regrets the appalling abuse she suffered as a child through the criminal actions
of Brendan Smyth, Having searched ali Diocesan records that could possibly relate to
these events, however, and in accordance with the methodology outlined with

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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THE INQUIRY INTO HISTORICAL INSTITUTIOMAL ABUSE 1922 TO 1995

Witness Statement of FBS 51

| FBS 51 will say as follows: -
1. lwas born on the_ and am now 83 years old. | was ordained

a priest in 1956 and have always been a priest in the diocese of Down and

Connor. My ministry has always been that of a priest in parish duties.

2. | have been asked to make a statement to the Hisioric Institutional Abuse
Inguiry relating to the statements of FBS 37 § FBS 35 ERB
B-SE | have seen these statemenis along with a statement dated

8 January 1996 in my name.

3. 1 do not recall ever making the police statement which is noted as being made

by me. | will return to this later in this statement.

4. 1 do recall the incidents described by [HaSRolll 2nd sk | can recall being told

about Brendan Smyth abusing a girl from my parish. At the time | was a curate
in the parish. | alsoc helped at the school with a class. | recall two pecple came
to see me at the school. Unlil reading the statements | did not remember the
names of the people but did recall an-famiﬂy in the parish. | have read

the statements and the names are now familiar from that.

5. My recollection is that it was both parents who came to see me. My memory is
not clear about that. | was appalled at what | was told. | cannot remember if
they gave me details of the actual allegations or a2 summary. [ was aware of
the very confidential and personal naiure of the information they were ielling
me and felt it was of a highly confidential nature. Because of thai | did not report

it to anyone else.

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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6. | had not received any iraining or guidance in my training or afier | was ordained

and had no basis o work on. | had never heard of this type of thing before.

it ko Brenden Syt 4 I -
I - ou ) aisk my permission 1o say & mass. This

was usually mid-week and would have been a privaite mass and not one of the

=

usual masses | would perform for the parish. He would often call afier mass o

have a cup of tea with me.

I note from the statement of that he says he came to me in
1976. | don't recall speaking with salaY at all. | moved parish shortly

afterwards in 1977. | had no contact with Brendan Smyth after that. | also note

o0

that [IESEEN says in his statement that | brought him to meet the superior of

Brendan Smyth’s religious Order.

9. | have also read a statement which appears to have been made by me. | do
recall meeting two police officers who called to my house. 1 do not recall them

writing out a statement nor do | recall giving a statement.

10.1 note that siatement agrees with [H2EEWin that | appear to have contacted the
superior of Brendan Smyth’'s Order and arranged f@rt@ meet with him
to report his allegations. | would have understood that Abbot Smith, the
superior of the Order was the person with the authority to deal with the

allegations.

11. Later | recall hearing some rumour that Brendan Smyth was looking for a role
in the diocese. | was unhappy about this and | wrote to Bishop Philbin to
express my reservations about Brendan Smyth having any role in the diocese.
| don't believe | gave him details of what | had been told, again | felt it was highly
oersonal and confidential.  This must have been shorily after the original
complainis were passed o me as Bishop Philbin refired in 1981, Bishop Philbin
confirmed he noted my concerns and said he would not allow Brendan Smyih

any role in the diocese
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FBS-816

12.Even reading these statemenis, which have helped my memory a litle, 1 have

difficulty recalling the details of the whole thing. | do not remember meeting

BESEIY-s he describes. | do not recall contacting or travelling to meet Abbot
Smith with ekl 2nid | do noi recall the scene described by [IEERgwhere ine

girle were speaking direcily to me. | do not wish o deny that these evenis

happened and the description of reporiing the maitter to the superior of Brendan

Smyth’'s Order would be a reasonable step for me o have taken. [ knew

Brendan was a Norberiine having meat with him many times and would have

known how to contact his superiors.

13.Looking back | regret not reporting o the police but, if the statements are

correct, | believe [ would have reported ithe matter io Brendan Smyth's superior

in the Order as he was in a position to deal with him.

Statement of Truth

I believe that the facts stated in this withess statement are true.

S C5S 51

Dat@d ’\j ﬁ%ii\ \ PR g o r}} . & i )

4
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STATEMENT CONTINUATION PAGE PAGE NUMBER 138

STATEMENT OF KEVIN SHEEHY

you remember anything about the _.

A I don’'t even know what it means.

Q That was a nickname given to a young fella up in
Nazareth House.
1 A I mean I don’t remember it at all.

Q Yeah.

A It might have been.. if it’'s DL 41 but I never heard..
DJR'NM would have never been called the _ At least

I can’t imagine. It doesen’t mean a thing to me.
Q Right. How would you have got access to Nazareth Houae.
A PFirgt of all and it was like a heck of a long time, but still
I‘d better stick to the time when I was a priest and became
a member {inaudible) ..Why did I go there first? I think it was
1 there was a girl who at that.. she’s never known any more by
the way, but a girl I knew from Belfast whose brother, I knew
they were a brother and sister and I’'d known them quite well,
knew their family, she was a nun and I was.. I got frie.. it was
a family I was friendly with when I was young and she became

° a Nazareth.. she was a Civil Servant firgt and then she left

the Civil Service and became a Nazareth nun.
Q What was her name.
A N D
Q _ Where was she originally from in..

A In the I Road, Il or somsthing like that, the house isg
gone I think now but I knew her when she was a child.. I knew

the family when she was young. The reason I knew her was

205 L. Aoy

264
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A B
T 274 jima, 197 [ 4t f»g 23/?/,")_5_
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FBS-32509
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STATEMENT CONTINUATION PAGE

Checked and certified to be a true copy.

Form 38/36 [a) -
{Plain)

Dd.8712403.1000m.1/85.7439.Gp.191 ' 3

STAT-EMENT OF: _____ FBS 9 _ CONTINUATION PAGE NO: 4

he could have:blayed a part in -my ﬁarriage break: up. He sai@'no notﬁ;ng
éhét-hé could .think Ef; I asked him to cast ﬁis mind back 20 something
years to what.he did to me as a child. He said somethiﬁg like, ny
thought yourkoﬁld havq.foréotten asoﬁf tﬁét-by-n;wﬂ. He implied:thét
it was water under fhe>ibridge ahﬁ tﬁat I’ should hé;e -forgoffen about
:igrhow as he-felt.it wasn.'t of-any significance. He asﬁed if it_héd
affected my.marriaée Sexﬁally and‘I.éaid that it was none of his-busineés,
that wagn;t reievanﬁ in th{s situgtion. i Just wanted_him to realize
'éhat hé "had played a‘ ro}e in- my marriage b;eakQQﬁ.“_I asked him did
he admit to what happenéd t6 me és:a'chiid. jHe’Saié; "fes".‘ He was
really ;ather _pathetié.' i i told him that I had al;eady' Beeﬁ igl touch
wiéh his éupefidb aboﬁt_ thi§ "who assured me thaf hé .wohlé {ar;ange:
treatmerrtfor‘him; 'Fathe; Brendan‘fo;d me that ﬁe hadlbeéh iﬁ F;éatménf
before, thoughfit Qasﬁ't in Northern Ireland..' I told him thaf as léhé.
as he received appropriate treatmentiI Qouldn't.reﬁort it to the' .

‘appropriate authfori-ti‘es. T-hen ‘last month the _ tolc! me that _theglr'
had decidgd. Fo }epo;t _the ébuse of the;r children to the _poliée Iso

I then decided that this was the abpropriate timg fob,me to come forward.T

SIGNATURE OF STATEMENT MAKER : . it U

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL



OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL

FBS-31516

Chief Inspect

1AW, _"*_1’. g

Str'andtown -

;Address Qn the Ceunty Court Division of Belfast
Central Process Office Strandtown)

[T Qe B LR : hoA I
. Defendant John Gerard Brendan Smyth ) ,
Ad dress 7 Islandmagee Hoad . “Date and time of charge —_— Teiel nui'nber‘of;_cl"!a'rges:
' - Whitehead ~w=uo¥TTAT et '8.8.91 2.0 | g e
Date.of Eiirth: 8.6.27 - . oo | Officerifcofcase: ...
o . ) D/Constable R Marks e s i
Occupat:on "Priest e =rsel | station: (Name in full) T ren v s

Cross Reference see also nofs):- . . Grosvenor Road =~ . ¢ ..“ S

You are about to be charged withthe'offence(s) seiout below. Youdonothaveto say anything unless you wish o do 80 butl must

& Wwarn you that if you fail to mention any fact which you rely on in your defence in court, your tailure to take this opportunity 1. —......
mention it may be tréated in coun ‘a8 'supporting any retevant evidenceagamst you. lfyou wish to say anythtng, whatyou say may -

be given:in evidence.

1.  That you on a date .unknown between the 1lst day of -January 1964 and the
: 3lst day of December’ 1970 in  the" County  Court Division of Belfast,
= . committed :an act of. Gross .Indecency towards [ESEEEEE, contrary
+: ' to Section 22 of the Children and Young Persons Act (NI) 1968, A

2. That you on, 2 date unknown: between the lst day of Jenuary 1986 and the

5 0. alst day of December 1988, In the ‘Count Court Division .of Belfast
" indecently  assaulted _imi. contrary. o' Seetion 52
of the Offences Against the Person Act 1861. -

a. That you on a date unknown between the lst day of January 19&6 and the

31st dey of December’ 1982, in "the urt Division of * Belfast i
. indecently .. assaul ted | . cantrary to.section 52
o P DT A T man oL

the Offencea Against +the Person Act, 1861.

23 s _,,11.\ Roavnnere Ty, Ry FRE AT -.ur!

= That: youon *a2 date . unkncnm between -.the‘ ~1st day of 'January' 193£= 'and the‘
‘3lst day of December 1986, in the -County’ Court Division of Belfast.
-indecently .. assaultse’ INNENNIGE SN cortrery- to: Section"
-62 of the Off'ences Againat the Person Act 1861, SR

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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OUTLINE OF CASE*

~ (Give salient facts

in chronological

order with clarity

and brevity. Do not
merely repeat witness
statements. Where
more than one person
reported summarise the
case against each,
Whilst-the aim should
be to summarise the
facts on one page, a
continuation page may
be used if it is necessary
for the inclusion of all
the salient facts.)

38/34[b]

787

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL FBS-31472

The incidents appear not to have been reported initially
at the time because Father Smyth was a close family friend
and a man of the church.

Birth certificates of injured parties attached in Part IV.

INTERVIEW OF SMYTH

On 8th March 1991, between 9.55am and 12.55pm, Smyth was
interviewed at Grosvenor Road RUC Station by D/Sergeant
Armsgrong and D/Constable Marks. Smyth attended voluntarily

at the Police Station.

During this interview he verbally admitted the sexual abuse

as outlined by the injured parties and gave more detail

regarding the abuse against FBS 9 L stating in fact

that he occasionally ejaculated and that he had masturbated

FBS 9 R

. 5 years on at least 10 occasions.

He states this happened over a period of about

He also stated that he abused EESEN's brother, FBS 10
in exactly the same way. who now resides in
England, has yet to be interviewed regarding this.

if forthcoming will be forwarded to be included in the file,

Smyth was charged by D/Constable Marks at 3.07pm, B.3.91
and released on bail to appear at Belfast Magistrates' Court

on 5.4.91. (See charge sheet attached in Part IV).

Due to a misunderstanding and through no fault of Smyth's,

the case was marked "No appearance" on that date.

A statement

| certify that all witness statements taken by police in connection
. with this investigation are included in this file. £

3h
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VIEWS AND

RECOMMENDATIONS

OF SUPERVISING

OFFICER *

(In fast stream cases, the
recommendation must be
from an officer not below
the rank of Inspector)

38/34 (el

388

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL FBS-31475

The facts of this case are as cutlined by D/Constable Marks.

Varying forms of Indecent Assault have been alleged against Father
Brendan Smyth by the following persons:—

1.  [IEEEETEN 17 years. She alleges indecent assaults approximately
3 years ago over a period of time at her hame. Smyth put
his hand down both the front and back of her trousers and
slapped her on the behind. She was 14 years old at this time.

2. R=EEEI, 15 years. She alleges indecent assaults approximately
4 years ggo over a period of time at her home. She states
Smyth put his hand inside her clothes in the area of her breasts.

3. FBS 16 , 13 years. He alleges indecent assaults apprax-
imately 5 years ago over a pericd of time. He allepes Smyth
touched his penis on a mnumber of occasions and felt his posterior.

4, 34 years. He alleges indecent assamlt and
gross indecency towards him by Smyth when he was aged between
8 and 14 years of age. He states Smyth made him masturbate
him (Smyth) on a mumber of occasions. Sayth touched his peni
and Kissed him. -

Smyth was interviewed on 8 March 1991 at Grosvenar Road Station
and made verbal admissions to the offences outlined.  When asked
Wy he comitted the offences he stated, "Seeking sexual gratification
and curiosity to see how T would feel."

This was a disgusting litany of offences comitted by a man who
ware the 'cloth' but warse, was a trusted family friend of the |
family. From the statements of the children it is plain to see
they were quite afraid of Smyth and when EESEZM wes recently
questicned about the matter he would not even speak of it.

The repercussions have been quite horrendous, particularly for
B o rnov though 34 years old, his marriage has dissolved
and the reason given by him for this was his being sexually abused
by Sryth. When one reads his statement it is a tragic case indeed
and clearly indicates the affect of sexual abuse on children, even
in adult years.

Despite the time lapse between the offences and Smyth being interviewed
by Police, despite his age, 64 years, or position, I feel these
are very serious offences, or at least the surrounding circumstances
are serious and I therefore strongly recammend prosecution as follows
against Brendan Smyth:

1. Gross Indecency with or towards FBS 9
2. Indecent Assault against FBS 14, FBS 15, FBS 16 s

Name & Rank: D R G NAIRN, D/Inspector
Signature: Vo 25 ﬁﬂ(:t 4
Date: 20 May 1991
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2009, by which stage Fr Smyth was deceased, On 7 December 2009 an adult male
contacted the Child Safeguarding Office of the Diocese to make an allegation that Fr
Smyth abused him as a child in the toilets of Casement Park Football Grounds whiie
he was attending a GAA match. The allegation was immediately referred to the
statutory authorities and the man concerned was offered and accepted independent
counseliing funded by the Diocese,

16. The next allegation against Brendan Smyth reported to the Diocese was received on
29 March 2010 when the then Bishop of Down and Connor, Bishop Noel Treanor,
received a letter from Bishop Leo O'Reilly, the Bishop of Kilmore. The letter explained
that arising from the recent controversy over ‘the two investigations conducted [in
1975] by Fr Sedn Brady (as he then was) on behalf of my predecessor’ in to allegations
of abuse by Brendan Smyth, he was now forwarding the names and addresses of two
children from Belfast who had been mentioned by one of the boys who had given a
statement to the Diocese of Kilmore during the 1975 investigation. Bishop Treanor
immediately passed the letter to the Child Safeguarding Office of the Diocese which
in turn immediately reported the names of the two children from Belfast, now adults,
to the statutory authorities. It became clear that the two children concerned were
already known to the statutory authorities from the time of the conviction of Brendan
Smyth in 1994,

17. The only other aliegation of child abuse made to the Diccese about Brendan Smyth
that { am aware of on our records was received on 5 June 2013, This allegation was
made by a retired priest of the Diocese directly to the Diocesan Safeguarding Office.
He reported that Fr Brendan Smyth had been a family friend and that Smyth had
regularly abused him as a child ‘over a lengthy period of time’ during regular visits to
his grandparents’ house in West Beifast. Although Brendan Smyth was deceased at
this stage, the Diocese reported the allegation to the statutory authorities and offered
pastoral and counselling support services to the retired priest which he availed of.

18, While, to the best of my knowledge, the Diccese has no record of allegations against
Brendan Smyth other than those already set out in this statement, | am aware thatin
his book Betrayal of Trust: The Father Brendan Smyth Affair and the Catholic Church
(Marino Books, May 1995), the investigative journaiist and auther Chris Moore
reports an incident involving Brendan Smyth that took place in || lGczNENE
I (o7 Chris Moore reports that Smyth had
sexually abused a 13 year old girl, to whom he gives the pseudonym ‘Sarah’, in a
visiting room at the school. He goes on to record that ‘Sarah’ complained to two nuns,
and the principal, who assured the parents of ‘Sarah’ that Smyth
would not be allowed back in the school and that (in a paraphrase by Chris Moore)
‘the incident would be referred 1o a higher Church authority’ (p.57).

OFFICIAL-SENSITIVE-PERSONAL
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Department of the Director of Public Prosecutions

Royal Courts of Justice Belfast BT13NX PO BOX 410
Belfast 235111

RUC Ref: C65/36/91
DPP Ref: 2282/91; 2282/91X

Subject: INDECENT ASSAULIS -
R v JOHN GERARD BRENDAN SMYTH

Chief Constable

At the conclusion of this long running case, which involved a prolonged
attempt to extradite Smyth, followed by a series of new allegatlons
against him, I wish to place on record my appreclation of the work put
into the case by the 1investigating officer, Detective Constable

Reginald Marks.

Detective Constable Marks responded readily and willingly to the - many
onerous requests made of him by both this office and the Crown Solicitor's
Office. In addition, one of the most notable features of his work was the
concern and attention he paid, at all stages of the case, to the interests
of the injured parties and their families. I have no doubt that the
interest he displayed in this regard helped to alleviate the frustration
those persons must have felt at the time it took to bring Father Smyth to

jJustice.

I would be grateful if you would convey my views to Detective Constable
Marks' authorities.

May I also return herewith a number of original statements and other
documents remaining on our file at the end of the case.

A T G WHITE
for Director of Public Prosecutions

4 August 1994

Tn i e

wrs. Ol

. 34AUG 1934
OFFICE OF DIRECTOR |
o

[9F _PUBLIC PROSECUTIG

e gl

CW/623
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PRIVATE

HIA REF: 48

Witness Name: HIA 48

THE INQUIRY INTO HISTORICAL INSTITUTIONAL ABUSE 1922 TO 1995

WITNESS STATEMENT OF HIA 48

1, HIA 48 will say as follows:-

Personal details

1. I'was born on _ in the Mater Maternity Unit, Belfast.

Nazareth Lodge, Belfast (10" November 1971 — 24t" December 1976)

5.

HIA 9 PRIVATE 1
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PRIVATE

HIA 9 PRIVATE 2
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PRIVATE

15.1 remember Father Brendan Smyth coming to visit the home. He would

bounce me up and down on his knee and say | was a good girl. He would give
me a bag of sweets as well. Looking back now, | can see this was
inappropriate but | didn't realise at the time as | was so young. Although | was

never sexually assaulted by Father Brendan Smyth, as an adult | now know

HIA 9 PRIVATE

w
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PRIVATE

he was getting sexual gratification from doing this to me. | also think he was
abusing other children. We children in the home were very vulnerable. Father

Brendan Smyth just got moved from parish to parish, it was a cover up.

16

Life after care

20

HIA 9 PRIVATE 4
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PRIVATE

Statement of Truth

| believe that the facts stated in this withess statement are true.
HIA 48

Signed

Dated 27 ” ) /LF

HIA 9 PRIVATE 5
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PRIVATE

HIA REF: 149

Witness Name: HIA 149 ,

THE INQUIRY INTO HISTORICAL INSTITUTIONAL ABUSE 1922 TO 1995

WITNESS STATEMENT OF HIA 149

l, HIA 149 will say as follows:-

Personal details

1. 1 was born on IR I

HIA 148 PRIVATE 1
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PRIVATE

Nazareth Lodge, Belfast, (1268 — 1977)
4. I was place in Nazareth Lodge, Belfast when | was about six months old.

5. In my first memories of Nazareth Lodge | was lying in my cot in the Nursery. |
remember a black figure leaning over my cot. I'm sure it was Fr. Brendan

Smyth because | remember his ugly face and the feeling of being smothered.

8. | remember one time around Christmas, 1971 at Nazareth Lodge. | had just
come back from school and my brother IRIMEEM was sitting playing the piano
in the downstairs haliway of Nazareth House. Brendan Smyth was at the
home at the time and he went over to IEIBEEMand clouted him for playing the
piano and then slammed the piano on his hands. | saw Brendan Smyth doing
this and he then turned around and grabbed me by the ear and pulled me into
a room. It was a room that he used when he visited Nazareth Lodge. The
nuns used to serve him cakes and sandwiches in there. He then sexually
abused me; he buggered me in that room. He hurt me so much there was
blood running out of my back passage. | felt like he was smothering me. He
held me close to him and | couldi’t get him off. He told me that if | ever told

anyone he would kill me and bury me.

7. l'was lucky on this occasion and | managed to break away and run out of the
room. | ran up the stairs towards the landing where my sisters,and
avwere. My sisters could see me running and crying. They must have
know that Brendan Smyth had done something as they were shouting things
like “Smyth ya dirty bastard” and “Leave our child alone”. | think they could

see blood on me.

8. As | ran up the stairs, Smyth was right behind me and | felt his hand grabbing
me by the collar. | shouted to my sister, BIBEKE to help me. She was running
towards me. Smyth pulled me so hard | lifted up and went straight over the

banister and fell onto the floor below.

9. I was knocked out. When | came round | was lying on the settee in the sitting

room. My sisters were there and | remember AW crying. Smyth was

HIA 149 PRIVATE 2
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PRIVATE

leaning over the back of the settee with a Cadbury’s Cream Egg in his hand. |

believe this was deviousness on his part, trying to blackmail me. I'm sure that

IERYEI s - the whole thing.

10.1 was taken to the Royal Victoria Hospital. My leg was broken and my spine
was damaged. To this day | still suffer from the damage caused to my spine

-and | receive ongoing treatment.

11. The sexual abuse continued during my time at Nazareth Lodge. Each time he
took me into the office with him, Fr. Smyth sexually abused me. | kept running
away to get away from it. | would sleep on the street until | was found and
returned to Nazareth Lodge, usually by the police. This continued unti |

moved from Nazareth House.

Rubane House, Kircubbin {1977-1980)

12

HIA 149 PRIVATE 3
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PRIVATE

HIA 149 PRIVATE 4
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PRIVATE

HIA 149 PRIVATE 5
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PRIVATE

HIA 149 PRIVATE 6
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FPRIVATE

Life after care

24,

25.1 have previously reported the abuse | have suffered to the police:

Statement of Truth

i believe that the facts stated in this withess statement are true.

HIA 149
——y’ l/"'s/// Log /l/ -

Signed

HIA 149 PRIVATE 7
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PRIVATE

HIA REF: 50

Witness Name: HIA 50

THE INQUIRY INTO HISTORICAL INSTITUTIONAL ABUSE 1922 TO 1995

WITNESS STATEMENT OF H IA 50

N HIA S{OR will say as follows:-

Personal Details

1. 1was born o [

Palmerston Assessment Centre (6/12/1983 — 11/1/1984)

2l_

Nazareth Lodge {(January 1984)

3. | entered Nazareth Lodge on 11 January 1984. | was fourteen at the time. |

HIA 50 PRIVATE 1
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PRIVATE

4. The first place that anything of a sexual nature happened to me was Nazareth

Lodge by Father Brendan Smyth. | was under the care of SR 2

She brought me in to a room to see Father Smyth for no particular reason.
The room was to the right as you walk through the front door. He subjected me
to anal rape. alked in on us when Brendan Smyth was
abusing me. She saw what Brendan Smyth did to me in Nazareth Lodge. She
walked out of the room again and closed the door of the front foyer of the Lodge.
| have been told by police that she cannot recall this incident but she would have

seen it happen at the time.

5. Father Smyth was a regular visitor, The children were always very discreet and

there was no-one about to say what happened or what was seen.

7. Following this incident, | was taken that week at night time from Nazareth Lodge
and moved to Rubane House, Kircubbin which was then run by the De La Salle
Order. | was thirteen or fourteen at the time. It seemed strange to me that [ was
moved at night time but | think | must have been moved due to the incident with
Father Smyth. | recall speaking to a former resident, about this
incident. She was in Nazareth Lodge at the same time as me and she now lives

in Bangor. She also thought it was odd that | was moved at night.

Rubane House (17/1/1984 - 13/2/1985)

HIA 50 PRIVATE ' 2
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PRIVATE

HIA 50 PRIVATE 3
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PRIVATE

HIA 50 PRIVATE 4
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FBS-041

PRIVATE

18-
9-
20-

HIA 50 PRIVATE 5
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PRIVATE

HIA 50 PRIVATE 6
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PRIVATE

HIA 50 PRIVATE 7
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PRIVATE

Barnardo’s {(Sharonmore) 8 Ravelston Parade, Belfast (6/4/1985 — 16/12/1985)

29.

HIA 50 PRIVATE 8
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PRIVATE

HIA 50 PRIVATE 9
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PRIVATE

Lishevin

37.

HIA 50 PRIVATE 10
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PRIVATE

St Patrick’s Training School, Glen Road (7 December 1986 — 21 Jahuary 1987 —

approximate dates only)

42.

HiA 50 PRIVATE 11
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PRIVATE

Life after care

45,

46.

| -

48

HIA 50 PRIVATE 12
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PRIVATE

51,

| visualise Father Brendan Smyth and |

wake up in sweats. f just don’t understand the whole cover up.

HIA 50 PRIVATE 13
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FRIVATE

HIA 50 FRIVATE 14
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FBS-051
PRIVATE
Statement of Truth
| believe that the facts stated in this withgss statement are true. |
Dated /(9 Z/QG/L\’
L/
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HIA REF: 10

Witness Name: [alaWE¢

THE INQUIRY INTO HISTORICAL INSTITUTIONAL ABUSE 1922 TO 1995

WITNESS STATEMENT OF HIA 10

I, LA will say as follows:-

Personal details

1. 1was born INESLY in Belfast, on _

Nazareth Lodge, Belfast (01/09/1977 — 11/04/1980)

3. I'was admitted to Nazareth Lodge on 1% September 1977 when | was nine years
old.
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12. | remember once brought me to meet Father Brendan Smyth. |
do not know what age | was but | was younger than eleven. She took me in to
one cf the visitor's rooms with leather sofas to wait for a while. She then brought
me into another room where Father Brendan Smyth was. She told him my name
and then left. There was a bowl of humbug sweets on the table. He called me
round beside him and asked me my name again. He sat me on his knee, his left
arm was round mine and his right arm and shoulders were covering my
shoulders so | could not move. He put his hand up my skirt. We always wore
skirts in those days. He then touched my underwear and my genitals. | know it
was Father Brendan Smyth because | remember him. | do not know how long |

was there for in the room with him. | do not remember being brought to see him

again.
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Nazareth Lodde, Belfast (09/03/1982 — 30/04/1985)

15.
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20.
21.

22

Life After Care

23
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26.

27._

28. | made a statement to the police in 1994 about Father Brendan Styth to a

Constable Dalzell.

Statement of Truth

| believe that the facts stated in this witness statement are true.

Dated _QA!I/ /0 / LY .
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